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Țărani muncitori! NU lăsuȚi pe cîmp spice

4 pagini nelegate! Transportați snopii la arie imediat după se-
20 bani ceriș, pentru a feri reco'ta de pierderi! Asigurați func-

— jionarea neîntreruptă a batozelor! folosiți din plin
Joi și cu chibzuință fiecare zi, fiecare ceas bun de lucru!

21 iulie 1955
j

Pentru o conducere operativă 
a muncilor agricole de vară
Comitetele executive a'e sfaturilor 

populare regionale, raionale sau comu
nale sînt acelea care conduc — sub în
drumarea organizațiilor de partid — des
fășurarea muncilor agricole de vară. O 
conducere competentă în condițiile grele 
ale campaniei agricole de vară din acest 
an cere din partea comitetelor executive, 
în primul rînd, o cunoaștere reală, amă
nunțită a terenului, în al doilea rînd o 
coordonare și o folosire judicioasă a tutu
ror forțelor și în al treilea rînd inițiativă 
și operativitate în rezolvarea diferitelor 
situații care se ivesc.

Este clar că pentru a putea conduce o 
acțiune de asemenea amploare cum e 
bătălia strângerii recoltei trebuie să 
cunoști bine terenul: situația culturilor, 
forțele de care dispui, locurile unde 
există greutățile cele mai mari, cum mun
cesc activiștii trimiși să sprijine munca 
celor de pe ogoare. Or, acest lucru cere 
din partea comitetelor executive ale sfatu
rilor populare să-și concentreze atenția 
spre comune, spre munca desfășurată la 
cîmp și la ariile de treier. Numai prin 
deplasarea pe teren a cît mai mulți mem
bri ai comitetului executiv ca și a majo
rității celor ce lucrează la direcțiile agri
cole regionale sau la secțiile agricole 
raionale, va putea comitetul executiv al 
sfatului popular al regiunii Galați să știe 
că în regiune secerișul se desfășoară 
anevoie, sau cel al regiunii București că 
tărăgănarea transportului la arii este 
principala cauză a întîrzierii treierișului, 
fapt ce a creat un mare decalaj între 
seceriș și treieriș. Așa vor putea cunoaște 
bine situația și lua măsurile cuvenite și 
tovarășii din comitetul executiv al sfatu
lui popular al raionului Arad unde nu 
s-au amenajat nici jumătate din ariile de 
treier planificate.

Nu e deajuns însă să mergi pe teren 
pentru a cunoaște situația reală a lucră
rilor. Acest lucru îl vădește situația din 
raionul Lugoj unde membrii comitetului 
executiv al sfatului popular raional merg 
— ce e drept — pe teren, dar îndrumă 
si controlează munca din goana mașinii. 
De aceea comitetul executiv nu cunoaște 
bine nici felul în care se desfășoară 
lucrări'e agricole și nici nu sezisează 
problemele cele mai importante, cele mai 
grele, care cer o rezolvare urgentă. Prac
ticed o „îndrumare" de felul celei ară
tate mai sus n-au observat că în atîtea 
comune grînele sînt secerate în cea mai 
mare parte, dar snopii nu sînt transpor
tați la arii și de aceea nici n-au combă
tut tendința generală a comitetelor execu
tive ale sfaturilor populare comunale din 
raion de a concentra toate forțele pentru 
seceriș și a începe treierișul abia dună ce 
secerișul va fi terminat, tendință dăună
toare, care poate duce la pierderi de 
recoltă.

In afara seriozității cu. care trebuie 
făcută munca de control și îndrumare h 
comune, comitetele executive ale sfaturi
lor populare regionale și raionale nu tre
buie să uite că o cunoaștere temeinică a 
terenului cere o deosebită grijă in alege
rea activiștilor care efectuează munca de 
îndrumare și control la comune. Desigur 
că pentru această perioadă a strângerii 
recoltei trebuie mobilizați pe lîngă ingly 
nerii și tehnicienii agronomi și activiști 
din celelalte secții, dar este cu totul

greșit să fie trimiși pe teren oameni din 
secțiile care n-au nici o contingență cu 
munca agricolă (secțiile administrativă, 
financiară, etc.) fiindcă aceștia nu pot 
îndruma cu competență. Pe cît e posibil, 
se recomandă să se asigure o permanență 
a cadrelor în comune, adică să fie menți
nuți în aceleași comune tovarăși care au 
lucrat acolo si în primăvară și cunosc 
mai bine problemele.

Ca să poți cunoaște bine situația, ca 
să poți avea o evidență reală a lucrărilor 
agricole, este nevoie să știi să folosești 
și să împărți judicios și forțele pe care le 
ai la îndemînă. Aceasta atît din punct de 
vedere al oamenilor trimiși pe teren cît 
și a forțelor și mijloacelor de muncă 
necesare executării lucrărilor agricole. 
Un comitet executiv nu poate conduce cu 
competență muncile agricole dacă în
treaga sa activitate nu e sprijinită de 
deputați, de organizațiile de masă, de toți 
țăranii muncitori. El nu poate să desfă
șoare o muncă rodnică, dacă nu antre
nează masele. Gu sprijinul deputaților, de 
pildă, a reușit comitetul executiv al sfa
tului popular al comunei Chcțani, raionul 
Luduș, să constituie 19 grupe de întraju
torare la muncile de recoltare, ceea ce a 
făcut ca grâul ce era în pericol să se scu
ture să poată fi secerat la timp.

Complexitatea muncilor agricole din 
această perioadă, timpul schimbător 
creează mereu situații noi care se cer 
rezolvate de urgență. Tocmai ținînd 
seama de aceste condiții specifice, comi
tetele executive ale sfaturilor populare 
trebuie să conducă muncile agricole cu 
operativitate și inițiativă. Operativitate 
înseamnă muncă vie și concretă pe teren, 
măsuri imediate luate la fața locului. Nu 
prin note telefonice sau instructaje, nu 
prin ședințe interminabile se pot rezolva 
greutățile în perioada aceasta cînd fie
care ceas este prețios, ci prin măsuri ime
diate și eficace care să ajute la desfășu
rarea în bune condițiuni a muncii în co
mune, tn gospodării colective sau întovă
rășiri agricole.

Imbinînd operativitatea cu inițiativa în 
munca de conducere și îndrumare, comi
tetele executive ale sfaturilor populare 
pot duce o activitate cu adevărat crea
toare. Inițiativă nu înseamnă desigur 
luarea unor măsuri care să contravină 
indicațiilor generale date, sarcinilor pe 
care le au de realizat toate Comitetele 
executive. A avea inițiativă în conducerea 
acestor munci înseamnă însă a ști să iei 
cu răspundere și curaj măsuri'e cele mai 
potrivite în anumite împrejurări pentru a 
asigura strângerea recoltei, pentru a nu 
pierde nici un bob.

In zilele acestea cînd se hotărăște 
soarta recoltei, comitetelor executive ale 
sfaturilor populare le revine o muncă de 
mare răspundere. Eficacitatea muncii de 
conducere și îndrumare pe care o duc se 
poate măsura numai după rezultatele reali
zate în fiecare comună, raion sau regiune 
De aceea, mobilized toate forțele de 
care dispun, dueîndu-și munca în mijlocul 
țăranilor muncitori, sprijinindu-i în bătă
lia grea pe care o au de cîștigat, comite
tele executive ale sfaturilor populare au 
datoria să asigure succesul muncilor a- 
gricole de vară, să asigure strângerea la 
timp și fără pierderi a recoltei îmbelșu
gate din acest an.

Plecarea delegației guvernamentale a R.P.R. la Varșovia
In dimineața zilei de 20 iulie a.c. a pă

răsit Capitala, pleetnd la Varșovia, dele
gația guvernamentală a Republicii Popu
lare Romîne, care va participa la sărbă
toarea națională a Poloniei Populare, săr
bătoarea eliberării.

Delegația guvernamentală este alcătuită 
din tovarășii Chivu Stoica, membru în Bi
roul Politic al C.C. al P.M.R., prim-vicepre- 
ședinte al Consiliului de Miniștri și Ion Pas, 
prim-locțiitor al ministrului Culturii.

Din delegație face parte și ambasadorul 
R.P.R. la Varșovia, Marin Florea lonescu.

La plecare, pe aeroportul Băneasa, mem
brii delegației au fost salutați de tovarășii 
Gh. Apostol, I. Chișinevschi, general de ar
mată E. Bodnăraș, D. Coliu, general loco
tenent Al. Drăghici, N. Ceaușescu, S. Bu- 
ghici, M. Dalea, acad. I. Murgulescu, acad. 
P. Constantinescu-Iași, M. Popescu, Gh. 
Hossu, M. Florescii, M. Suder, Ion Dumi
tru, M. Oprișan.

Ău fost de față reprezentanți ai amba
sadei R. P. Polone la București în frunte 
cu ambasadorul Jan Izydorczyk.

(Agerpres)

Intîlnirea oamenilor muncii din Capitala 
cu marinarii de pe crucișătorul „Potemkin“ 

care trăiesc în țara noastră
Miercuri la amiază a avut loc în sala de 

festivități a Muzeului „Lenin-Stalin" o în- 
tîlnire a oamenilor muncii din București cu 
marinarii de pe crucișătorul „Potemkin" care 
trăiesc în țara noastră. Intîlnirea a fost ini
țiată de Institutul de Istorie a Partidului de 
pe lîngă C.C. al P.M.R., cu prilejul împli
nirii a 50 de ani de la răscoala de pe acest 
vas.

Intîlnirea a fost deschisă de tov. Constan
tin Agiu, președintele Federației Naționale 
a foștilor deținuți și internați politici anti
fasciști, care a subliniat că răscoala mari
narilor de pe „Potemkin" constituie un eve
niment remarcabil din istoria luptelor ma- 
seior muncitoare din Rusia țaristă în timpul 
revo.uției burghezo-democratice din anii 
1905—1907.

Cei prezenți au păstrat un moment de re
culegere în memoria eroilor căzuți cu pri
lejui răscoalei de pe crucișătorul „Potem
kin".

A luat apoi cuvîntul tov. Ștefan CrucerU, 
secretar al Comitetului orășenesc București 
al Partidului Muncitoresc Romîn, care a 
vorbit despre „50 de ani de la răscoala ma
rinarilor de pe crucișătorul „Potemkin".

In încheierea expunerii, vorbitorul a spus: 
„Republica Populară Romînă cinstește pe 
veteranii acestor mari lupte revoluționare. 
Cu ocazia împlinirii a 50 de ani de la răs
coala de pe „Potemkin", marinarii acestui 
crucișător care trăiesc în țara noastră au 
fost în centrul atenției poporului romîn. la

numele Comitetului orășenesc București, al 
P.M.R., al oamenilor muncii din Capitală a- 
dresez un călduros salut tovărășesc partici- 
panților la răscoala de pe „Potemkin" și le 
urez deplină Sănătate și ani mulți fericiți".

A avut loc apoi solemnitatea decorării ce
lor 34 marinari de pe „Potemkin" cu Ordi
nul Muncii sau Medalia Muncii și medalia 
Eliberarea de sub jugul fascist.

Tov. St. Bălan, președintele Comitetului 
executiv al sfatului popular al Capitalei, a 
dat citire decretului Prezidiului Marii Adu
nări Naționale.

Tov. A. Bunaciu, secretar al Prezidiului 
Marii Adunați Naționale, a înmînat potem- 
kiniștilor distincțiile care le-au fost acor
date. -

Priritr-uh decret al Prezidiului;, Marii Adu
nări Naționale marinarilor de pe „Potemkin" 
care trăiesc în țara noastră le-au fost acor
date de asemenea pensii viagere.

In numele potemkiniștilor, bătrînul mari
nar Ivan Sceblîkin a mulțumit pentru grija 
cu care sînt înconjurați în Republica Popu
lară Romînă, pentru distincțiile acordate cu 
prilejui împlinirii a 50 de ani de la răscoa
la de pe crucișătorul „Potemkin".

In numele Ambasadei U.R.S.S. din Bucu
rești, P. S. Dedușkin, însărcinatul cu afa
ceri ad-interim al U.R.S.S. în Republica 
Populară Romînă, a felicitat pe eroicii mari
nari cu ocazia aniversării răscoalei la care 
au participat și pentru decorațiile primite.

Nici un lan nesecerat] 
Nici o înțîrziere la treieriș!

Primii 
la seceriș

ARAD (de la co
respondentul nos
tru). — Odată cu lă
sarea serii, pe panoul 
din fața sfatului popu
lar al comunei Curtici, 
raionul Arad, apărură, 
scrise cu creta, nume
le fruntașilor la strân
sul recoltei.

llie Siclovan și loan 
Ban sînt primele nu
me scrise pe panou. A- 
mîndoi sînt deputați 
comuna'i care au dat 
un bun exemplu țăra
nilor muncitori termi- 
nînd primii secerișul. 
Alături de numele lor 
se găsesc și numele 
țăranilor muncitori 
Gheorghe Oniga, Petre 
Lucaci, Gheorghe Dan- 
țoș, loan Mîrza care 
au terminat și ei prin
tre primii secerișul. In 
cadrul întrecerii între 
circumscripțiile electo
rale, țăranii muncitori 
din circumscripțiile de- 
putaților Ion Țenea și 
Ioan Ivanov au termi
nat de secerat, ieșind 
la lucru primii pe co
mună.

3000 KG GRÎU LA HECTAR Au terminat 
secerișul griului

Cuvîntul fruntașilor

< • 2 . ✓

„Tare-i frumos grîul nostru", par a-și spune cu îndreptățită mîndrie Ioana 
Sandu și Gheorghe L. Ion, președintele întovărășirii „7 Noiembrie" din comuna 
Buturugeni, raionul Mihăilești.

In timp ce ultimele care încărcate cu snopi se îndreaptă spre arie, gră
mada de grâu treierat crește văzînd cu ochii. Munca din acest an a fost rodnică: 
recolta de 3000 kg. grâu Ia ha. arată din plin hărnicia întovărășiților.

19 grupe de intr-ajutorare într-o comună
CLUJ (de la corespondentul 

nostru). — Folosind timpul 
prielnic, țăranii muncitori din 
raionul Luduș au’ieșit în număr 
mare la cîmp pentru a strînge 
recolta. Pentru a lucra cu spor, 
țăranii muncitori se sprijină li
nii pe alții la muncile agricole 
în cadrul grupelor, de într-,aju
tora re.

In comuna Chețani, de pildă, 
grîul ajunsese în faza coacerii 
în pjrgă, și dacă n-ar fi fost 
secerat repede s-ar fi scuturat. 
Față de această situație, mem
brii comitetului executiv comu
nal și deputății au discutat cu 
țăranii muncitori în cadrul cir
cumscripțiilor electorale, ară- 
tîndu-le că organizarea grupe
lor i-ar ajuta să recolteze la 
timp și fără pierderi grîul.

Pînă acum s-au constituit 19 
grupe de intr-ajutorare la mun
cile de recoltare, iar alte grupe 
sînt in curs de constituire.

Un sprijin prețios și-au dat 
între ei membrii grupei I de 
într-ajutorare și anume țăranii 
muncitori Tănase Chiș, Aurel 
Goga, Octavian Chiș, Laurean 
Rus și C. Teodoru. Intrucît 
pe parcela lui Tănase Chiș 
grîul s-a copt mai repede,, cei
lalți i-au dat ajutor la secerat. 
La rândul lui, Tănase Chiș a 
ajutat pe fiecare membru din 
gruoă la seceratul griului.

Muncind laolaltă în cadrul 
grupei de într-ajutorare, ță
ranii muncitori au izbutit să 
scurteze timpul, recoltînd. pînă 
acum 115 ha. de grâu. 3 ha. de 
orz si 2 ha. de secară.

Toate ariile trebuie sa fie pregătite
GALAȚI (de la coresponden

tul nostru). — In unele raioane 
din regiunea Galați, secerișul 
păioaselor se desfășoară cu in
tensitate. Totuși, în ciuda fap
tului că s-au strâns grînele de 
pe mari suprafețe, treierișul în- 
tîrzie. Comitetele executive ale 
sfaturilor populare nu privesc 
cu aceeași răspundere sarcinile 
ce le revin în organizarea tre
ierișului.

Acest lucru se poate vedea 
din faptul că nici pînă acum 
n-au fost organizate toate ariile 
de treier. In raionul Galați, de 
pildă, din cele 93 de arii care 
trebuiau organizate nu s-au 
amenajat pînă acum decît 52.

In comuna Vînători din acest

raisn, pînă. la- data de 18 iulie 
nu era organizată nici o arie, 
deși secerișul orzului și grâului 
a început cu o săptămînă în ur
mă și în mod normal trebuia să 
se treacă la treieriș.

O serioașă rămînere în urmă 
în organizarea ariilor există șt 
în raionul Brăila. In acest -raion 
mai sînt de amenajat peste 25 
de arii. .

Pregătirea tuturor ariilor de 
treier trebuie terminată în 
timpul cel mai scurt. Comitetele 
executive ale sfaturilor popu
lare din regiunea Galați au da
toria să acorde atenția necesară 
nu nuinal strângerii recoltei dar 
șl organizării treierișului.

Rod îmbelșugat
TG. MUREȘ. — 3.700 kg. orz 

la hectar. Aceasta este recolta 
obținută de gospodăria agrico
lă colectivă „Partizanul Roșu" 
din comuna Curteni, raionul 
Tg. Mureș. Estft. cea mai bo
gată recoltă pe care au reali
zat-o colectiviștii din Curteni în 
cei cinci ani de la înființarea 
gospodăriei. Secretul acestui 
frumos rezultat se află în efec
tuarea muncilor agricole după 
metodele agrotehnice.

Astă toamnă, după ce au cu
les porumbul, colectiviștii au 
îngrășat pămîntul cu gunoi de 
grajd. Apoi au arat, grăpat, și, 
în ogorul astfel pregătit, au în- 
sămînțat — în rînduri încruci-

Pentru ca să nu se
FOCȘANI. — Lanurile de 

grâii ale gospodăriei agricole 
colective din comuna Jariștea, 
raionul Focșani, au: dat treptat 
în'pîrgă. Pentru qa să nu se 
piardă vreun bob din noua, re
coltă, colectiviștii aU început re
coltatul mai întîi pe tarlalele 
unde grînele erau coapte.

Săptămînă aceasta, cînd în
treaga recoltă... s-a copt _la fel 
peste tot, în sprijinul colectiviș
tilor- din Jariștea- a venit 
S.M.T.-ul. Tractoarele brigăzii 

>lui Constantin Damian de la 
stațiunea ,de mașini și tractoare ' 

■Florești, trag ■ după ele seceră- 
tori-legători care lasă în miriște 
snopii la intervale regulate. Cui. 
turile căzute din cauza ploilor 
rămîn’ în seama dibacilor cosași 
care le seceră cu mare atenție, 
pentru a nu se pierde nici un 
nob. Carele colectiviștilor ln-

ZILE MUNCĂ
Bănuiam că la un timp ca acesta nu voi găsi pe nimeni 

la sediul gospodăriei agricole colective. Cunoșteam bine 
terenul colectiviștilor din Băilești, așa că de la gară 
am pornit direct pe „Drumul Rastului", acolo unde știam 
că se întinde tariaua lor de grâu. Aveam de străbătut o 
cale destul de lungă și cum soarele se anunța necru
țător încă de dimineață, am pornit la drum.

NICI O CLIPA PIERDUTA

, Altă dată pe timpul secerișului în gospodărie înceta 
- aproape orice altă muncă. Toate forțele gospodăriei erau 
1 îndreptate atunci numai spre lanurile de pe care tre

buia strânsă recolta de grîu.
■ Cum mă așteptam ca și de astă dată să văd tarlaua 

de grîu asaltată de zeci de oameni, am rămas surprins 
cînd pe tarlaua întinsă a celor 55 de ha. de grîu n-am 
găsit decît pe Gică Udrea, brigadierul gospodăriei. Nici 
pe cîmp n-am mai zărit puzderia de snopi care împîn- 
zeau altă dată lanurile, ci numai grămezi mari de paie, 
așezate la intervale regulate. Din întreg lanul n-au mai 
rămas în picioare decît cîteva ha. de grâu. Cine făcuse 
munca aceasta ?

Un duduit monoton se auzea de departe.
— Este combina noastră tovarășe, îmi spuse briga

dierul. Mai avem cîteva hectare și-l vom găta.
Peste cîteva clipe își făcu apariția și combina, înotînd 

printre valurile de spice aurii Ce unduiau leneș în adie
rea vîntuiui. De sus de la colectorul de paie cineva fă
cea semne disperate cu mîna. Credeam că s-o fi întîm- 
plat ceva, dar glasul brigadierului mă lămuri îndată.

— Moș Neculai, — îl auzii strigînd spre salcîmii ce 
străjuiau drumul — dă fuga la descărcat.

— Nu mă zori atît, că știu eu, spuse cu glas supă
rat. Mai are un ocol și apoi descarc.

Răspunsul părea să-l convingă pe brigadier. Ajunsă 
în dreptul nostru combina își încetini mersul, apoi se 
opri.

— Ce înseamnă asta, tovarășe brigadier — îl luă la 
zor combinerul Atanasie Bădeanu — bunkerul e plin și

Colectiviștii și ță
ranii muncitori cu 
gospodării individuale 
din raioanele Alexan
dria, Roșiori de Vede, 
Videle, Vîrtoape, Dră- 
gănești, Mhăilești, 
Snagov, Tr. Măgure
le și Zimnicea au ter
minat recoltarea griu
lui și secarei, iar în 
raioanele Răcari, Vi
dra și Roșiori de Vede 
s-a terminat șl recol
tarea orzului.

Folosind toate for
țele în timpul priel
nic recoltării, oamenii 
muncii de pe ogoarele 
acestor raioane au 
strîns în numai 20 de 
zile, recolta de pe o 
suprafață de 212710 
ha., cultivate cu grîu 
și secară.

In celelalte raioane 
ale regiunii se strînge 
recolta de păioase de 
pe ultimele suprafețe.

Pînă în seara zilei 
de 19 iulie, în regiu
nea București s-au re- 
co'tat păioasele de pe 
88,5 la sută din su
prafața cultivată. In 
multe din raioanele 
care au terminat re
coltarea a început 
treierișul din plin.

(Agerpres).

la orz
șate — orz de toamnă. Primă
vara, cînd pămîntul a începută 
se zvînta, colectiviștii au în
grășat suplimentar pămîntul cu 
îngrășăminte chimice, iar după 
aceea l-au grăpat. Apoi, la tim
pul cuvenit, colectiviștii au pli
vit buruienile din lan de două 
ori. Acum, deîndată ce o-zul a 
dat în pirgă, colectiviștii au 
ieșit cu secerile și într-o zi au; 
recoltat întreaga suprafață cul
tivată cu orz de toamnă.

După ce ultimii- snopi de pe 
cele cinci hectare cu orz au fost 
înghițiți de batoză, socotitorul 
gospodăriei a anunțat rezulta
tul : 3.700 kg. la hectar.

piardă nici un bob
cârcă snopii direct și-i trans
portă la aria învecinată care a 
fost pregătită din vreme. Se 
fac stoguri și șire cu vîrfurile 
ascuțite și acoperite cu paie 
pentru a nu pătrunde ploaia. 
De-a lungul tarlalelor de grîu 
își fac apoi apariția două gre
ble mecanice care string spicele 
rămase tn urma secerătorilor. 
Să dea.o _mînă de ajutor au ve
nit și pionierii din comună, care 
mai strâng ultimele spice ră
mase.

Munca în comun este spor
nică. In ziua de 18 iulie, cu 
ajutorul a 4 secerători-legători 
și cu coasele împiedicate, colec
tiviștii din comuna Jariștea, ra
ionul Focșani, au recoltat 25 
ha. cu grâu. A doua zi ei. au și 
început dezmirlștitul și arături
le pentru a tnsămînța porumb 
furajer.

Din zori 
pînă la miezul nopții

Anul acesta, gospo
dăria agricolă de stat 
„Costache Burcă" din 
raionul Negru Vodă, 
unde lucrez, are o re
coltă foarte bună de 
grîu. De pe o tarla de 
300 de hectare am
cules in medie 2600 kg. 
griu la hectar. La

nurile sint dese ca peria, insă pe alocuri tar
lale intregi au căzut datorită plo lor și v.n- 
tului. Acum, in perioada recoltatului av tn 
și o vreme păcătoasă: deseori plouă cile 
două-trei ore pe zi, ceea ce îngreunează -și- 
munca noastră a combinerilor. Ținind in.ă 
seama de această situație, mi-am organizat
in așa fel lucrul ou combina incit acum reu
șesc să recoltez intr-o zi 24-26 tone de gi.iu 
chiar din lanurile cu griul căzut.

Am aflat că mulți combineri de la alte 
unități se pling că nu pot lucra decît 6-9. 
cel mult 10 ore pe zi, din cauza umezi-ii 
paielor, pricinuită de rouă.

La început și eu credeam că nu se poate 
lucra mai mult. Mi-am dat Insă seama că tre
buie să ținem seama nu atît de umezeala 
paielor, ci de aceia a spicelor. Or, spicele 
de griu se svintă la prima adiere a vtntuiui 
din zori. Astfel, la ora 5—5ț/} pot intra cu 
combina tn lan. Pentru ca combina sd 
poată lucra bine trebuie să ținem cont 
insă de reglarea viaturilor la batoza de Pe- 
ier a combinei. Altă deschizătură trebuie 
dată dimineața, alta In cursul orelor căldu
roase și alta noaptea. Reglind „viaturile" p» 
acest fel reușesc să lucrez pînă la miezul 
nopții.

Dimineața, dacă as conduce mașina cu 
viteză mare, sigur că s-ar îneca trompa com
binei. Dar iată cum înaintez eu: pornesc cu 
pasul mic și cînd valurile se adună in fața 
cuțitelor și in melc debraiez ‘înaintarea pnl 
clnd se consumă 'întregul val de spice. Ast
fel nu se schimbă frontul de înaintare al 
combinei si se reduc la minimum opurile și 
defectele. Combaterii din brigada in care lu
crez și-au însușit cu toții această metodă de 
înaintare, lată de ce brigada noastră n-a fo
losit niciodată atelierele mobile ale gospodă
riei. Am recoltat pină acum cu 40 la sută 
mai multe cereale decit brigăzile vecine

Brigada noastră este hotărită să termine 
la timp și fără nici o pierdere recoltarea 
grinelor. Piind in același timp și șeful h-i- 
găzii de tractoare care execută in urrha com
binelor dezmiriștitul (bine înțeles d-ipă re 
greblele mecanice au strins spicele șt trac
toarele de rezervă au tirit baloturile de pine 
la locul de încărcare) mă ocup și de mu-ica 
âcesteia. In acest timp pe combina pe care 
lucrez muncește tn locul meu ajutorul mi u 
care este bine instruit. Faptul că in lim-iul 
zilei, pe locurile neaccidentate el poate luc"t 
singur, imi dă posibilitatea de a mă odihni 
pentru a putea apoi lucra cu atenție! seara 
în schimbul II de la asfințit pină la miezul 
nopții. Slntem hotăriți să realizăm în a- 
ceastă campanie o medie zilnică de 23 OR0 
kg. griu recoltate și treierate de fiecare com
bină, indiferent de starea lanurilor.

NICOLAE PASCALE 
combiner la gospodăria de stat 

„Costache Burcă", regiunea Constanța

Recoltele bogate ale fruntașilor
CRAIOVA. — In acest an, țăranul mun

citor Florea Irimia din comuna Padea, re
giunea Craiova, se situează printre frun
tașii recoltelor bogate din regiune. El a 
recoltat de pe 1,50 ha. cultivat cu grîu 
4.848 kg., realizînd astfel o producție de 
3.232 kg. de grîu la hectar. De asemenea, 
țăranul muncitor Florea Mofleanu a ob
ținut 2.024 kg. de grîu la hectar.

SPORNICĂ
însemnări de la gospodăria colectivă 

din Băilești-Craiova

nimeni n-a descărcat. Daca mai pierdem mult timp așa 
degeaba, nu mai terminăm noi mîine seară cu grîul, cum 
ne-am luat angajamentul.

N-a scăpat de scărmăneală nici moș Neculal, care 
venind între timp cu căruța nu se putea dumiri deces-a 
umplut bunkerul numai după două ocoluri.

In timp ce bunkerul vărsa șuvoi de aur în coșul că
ruței, brigadierul își scoase carnețelul, făcînd degrabă o 
socoteală.

— Peste 3.000 kg. la ha. ne-a dat bucata asta, spuse 
după cîteva clipe. Iacă ce înseamnă loc îngrășat 1 De 
asta s-a umplut și bunkerul așa repede, moș Neculai.

Un huruit scurt și combina își reluă munca, în timp ce 
caii lui moș Neculai se opinteau, îndreptîndu-se cu că
ruța plină spre hambarele gospodăriei agricole colective.

Un nor de praf ce venea dinspre sat vestea apropierea 
unei mașini. Era autocamionul pe care colectiviștii din 
Rastu îl trimiseseră 
cînd combina 
nu dovedeau 
cîmp.

în ajutor celor din Băilești. De 
lucra zi și noapte, numai căruțele singure 
să facă față transportului griului de pe

LA ARIA DE TREIER

tarlaua de grîu și — îndrumat de briga- 
îndreptat spre aria colectiviștilor de peste

Am părăsit 
dier — m-am 
calea ferată. Și aici aceeași muncă dîrză. Se treiera ma
zărea. Nu erau oameni mulți, dar buna organizare făcea 
ca munca să fie spornică. Sus la coș, utemistul Gheorghe 
Bozgan deabia mai prididea să hrănească batoza. De 
cîtva timp ia venit în ajutor și ion Firțulescu, care-și 
luase rămas bun pentru aceste zile de la sculele lui din 
atelierul de tîmplărie și dădea acum zor la strânsul re
coltei.

Timpul nu le da răgaz. Flecare clipă bună de lucru 
trebuia folosită cu multă chibzuială. Și iată de ce colec
tiviștii n-au așteptat ca să se adune pe arie tot ce au 
recoltat. In timp ce ziua cu cele 3 care repartizate aici 
se transporta mazărea spre magazii, noaptea ele transpor
tau^ recolta de pe cîmp la arie. Unul după altul, carele 
încărcate cu rod luau calea spre gospodăria agricolă 
colectivă, unde sub supravegherea atentă a magazione
rului Alexandru Amzulescu mazărea este supusă tratării 
în camera de gazare, special amenajată.
NICI HRANA ANIMALELOR NU TREBUIE UITATA

Dar colectiviștii din Băilești nu se îngrijesc numai de 
hrana lor. Pățania de anul trecut cînd din cauza negli
jenței au rămas fără furaje suficiente pentru vite, le-a 
fost învățătură. Așa cum a stabilit conducerea gospodă
riei, o parte dintre colectiviști au fost repartizați la re
coltatul și transportatul lucernei de pe cele 23 hectare. 
Era nevoie și aici de multe brațe de muncă, dar folo
sind cu pricepere cefe două cositori mecanice, numărul 
oamenilor a fost cu mult redus. In cîteva zile a fost 
terminat cositdl întregii suprafețe. Și de atunci, colecti
viștii Constantin Mitroi, Ion Ene, Constantin Pădureanu 
și alții nu m^i știu ce-i odihna. Soarta hranei animale
lor este doar în mîinile lor. Se străduie de zor ca și cea 
de a doua recoltă de lucernă să fie pusă la adăpost în 
fînarul gospodăriei, nou const; uit, cu o capacitate de 25 1 
vagoane de fîn. j

Ei sînt hotărîți să se achite cu cinste și de această ■ 
sarcină. Iată de ce și zi și noapte munca lor nu cunoaște ' 
răgaz. j

★ <<
Cînd și cînd, în depărtare se văd fulgerări urmate de /> 

tunete slabe. Se vînzolesc norii. Colectiviștii din Băilești << 
nu se tem însă de ploaie. Pentru asigurarea recoltei ei >> 
nu pierd nici o clipă, nu precupețesc nici un efort. 2?

C. AZOIȚI1 2?
corespondentul „Romlniei libere" 

în regiunea Craiova
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•; O PLANTĂ PREȚIOASĂ Salutări din stațiune!

Pînă nu de mult, Yucca filamentoza, o 
plantă textilă originară din Mexic, era 
folosită la noi ca plantă decorativă. Cer
cetările făcute de un colectiv de specia
liști de la I.C.A.R. au scos la iveală cali
tățile acestei plante ale cărei fibre sînt 
superioare celor de manilla. Acum s-au 
luat măsuri ca Yucca să fie cultivată în 
special în terenurile nisipoase în care nu 
pot crește alte plante.

In clîșeu La ferma I.C.A.R. Băneasa, 
unde se fac diferite experimentări cu 
Yucca filamentoza, tînăra Lidia Nenița 
execută polenizarea artificială suplimen
tară în vederea obținerii de sămînță de 
calitate superioară. Foto ; Agerpres

Scrisoare către redacție

Așa sfat) așa sat
Clădirea căminului cultural Studina, din 

raionul Caracal, are un aispect jalnic. Pe
reții jupuiți, nevăruiți de vreme îndelun
gată, ferestre bătute în scînduri și, în mod 
obișnuit, un lacăt mare la ușă.

Cine răspunde pentru această stare 'de 
lucruri? La fireasca întrebare răspunsul So
sește prompt: comitetul executiv al sfatului 
popular comunal. De multă vreme căminul 
cultural n-a primit var, petrol și alte' lucruri 
necesare funcționării în bune condițiuni. 
Aceasta deși bugetul căminului' n-a fost 
cheltuit de ani de zile.

Lipsa spiritului de bună gospodărire de
vine evidentă cu cît înaintezi prin comună. 
Clădirea sfatului e tot atît de ipărăginită 
ca și cea a căminului’ cultural. Ulițele neîn
grijite nu au șanțuri, gardurile și ulucile 
n-au cunoscut varul nicicînd.

In același raion se află și comuna Amă- 
răștii de Jos. Greu îți vine să crezi că a- 
ceste două comune sînt apropiate fiindcă 
prea e mare deosebirea între ele. In comu
na Amărăștii de Jos, clădirea sfatului popu
lar și a căminului cultural sînt curate și 
îngrijite, fiecare uliță are șanț, ulucile sînt 
frumos văruite.

Ce ar fi dacă președintele sfatului popular 
din Studina, împreună cu cîțiva membri 
din comitetul executiv și mai cu seamă 
însoțit de un număr de cetățeni, ar face 
dumiptea o plimbare pînă la Amărăștii de 
Jos? Di bună seamă că ceea ce ar vedea 
acolo i-ar convinge că nu e imposibil să 
găsească ' mijloace pentru a înfrtimuseța 
comuna lor.

S. CRIOȘTEANU 
Corespondent voluntar

Pe urmele materialelor 
publicate

La rubrica „Note și comentarii" a apărut 
în ziarul nostru un material în care era 
criticat I.R.T.A. Deva pentru făptui că nu a 
pus în circulație o cursă pe distanța Deva—- 
Hunedoara, lăsînd călătorii’ fără posibilitatea 
de a se deplasa repede și sigur spre loca
litățile unde locuiesc șau merg cu anumite 
treburi.

In urma apariției articolului, Ministerul 
Transporturilor Navale și Aeriene a cercetat 
cazul și a luat măsurile corespunzătoare. De 
la 1 iulie s-a pus în circulație o cursă re
gulată de autobuze care va deservi popu
lația pe acest traseu.

Trenuri din toate 
colțurile țării gonesc 
în fiecare zj spre țăr
mul însorit al 'mării 
sail spre crestele îm
pădurite ale munți
lor. In stațiunile de pe malul mării, pe 
Valea Prahovei, la Călimănești ori la Slă- 
nic-Moldova în sutele de tabere și colo
nii de copii viața pulsează din plin. Sta
țiunile de odihnă, parcurile, cabanele, găz
duiesc in fiecare an și în număr mereu 
crescînd, zeci de mii de oameni ai muncii.
— ” | De obicei, în gări evacanța o animație neobișnu-

pionierilor r ită- In vagoanele re-
— -------d---- 1 zervate special pentru

copii fețe surîzătoare și luminoase apar la 
ferestre. Pe peroane, părinții’nu mai prididesc 
cu sfaturile-: să fie cuminți, să nu facă mof
turi la mîncare, să> așculte pe educatori și e- 
ducatoar». Trenul s-a pus în mișcare. Cei ră
mași flutură batistele, copiii fac semne de ră
mas bun cu mina. Spre taberele și coloniile 
de copii sînt trimiși să petreacă în fiecare an 
în lunile călduroase de vară, mii de copii. 
In raionul Rădăuți, unde funcționează 90 
tabere de curte pentru pionieri, pregătirile 
s-au făcut din timp. Cele 35 comisii orga
nizate pe lîngă sfaturile populare comunale 
s-au îngrijit și ele îndeaproape pentru ca 
odihna celor 5000 de pionieri să se desfă
șoare în condiții dintre cele mai bune. Zilele 
trecute, tabăra din satul Bivolăria, comuna 
Vicovu de Sus, și-a primit oaspeții. Ea găz
duiește pe pionierii surdo-muți din toată 
țara, pentru care s-au făcut de asemenea 
toate pregătirile. La tabăra din comuna Put- 
na, a cărei amenajare se apropie de sfîrșit 
își va petrece vacanța de vară în două serii, 
un număr de 200 pionieri. Tovarășul Sigy 
Sonntag ne informează că studenții s-au bu
curat de aceeași atenție ca și cei mici. - In 
colaborare cu comitetele sindicale, comitetul 
raional U.T.M. Rădăuți s-a preocupat de 
amenajarea și înzestrarea cluburilor în școli.

Trompeta de pionier sună adunarea. Cele 
necesare pentru drum au fost pregătite cu 
multă grijă de personalul administrativ 
după indicațiile date de medicul taberei. 
Voioși și mulțumiți, pionierii aranjați pe 
grupe, pleacă în excursie. Freamătul vieții 
de tabără a început de curînd și în stațiu
nea climaterică Poneasca, din comuna Bo- 
zovici. In această tabără, în trei 
de cîte 21 zile, vor zburda în voie, în 
ozonat al pădurii de brad și de fag, 
ai oamenilor, muncii din București, ne 
tov. Grigore Mihăiuț.

Spicuiri din scrisorile 
oamenilor muncii

Grija personalului 
medical și adminis
trativ pentru a ne 
crea condiții cît mai 
bune, am simțit-o 
din plin și la tot pa

sul. Masa dietetică, bine pregătită și îndes
tulătoare, băile de sulf, băile de lumină și 
tot tratamentul m-au ajutat pe mine ca și 
pe ceilalți să ne reîntoarcem la muncă cu 
puteri noi.

Dacă o parte din timp îl pierdem cu tra
tamentul, în schimb în orele libere nu e 
chip Să te plictisești. Și cum să te plictisești 
cînd ai la dispoziție o, bibliotecă, club în-, 
zestrat cu jocuri, cinematograf undj_ se 

In afară de aceasta, de cîteva'ori pe săptă
mînă aveam prilejul să asistăm la specta
cole date de artiști profesioniști și amatori. 
Dacă mai adăugăm audițiile muzicale și 
serile literare organizate, interesantele con
ferințe medicale ținute și excursiile făcute 
în împrejurimile pitorești ale stațiunii, vă 
puteți da seama cît de bogată și variată este 
activitatea culturală și sportivă care-se des
fășoară aci.

Grijii ce ne-o poartă partidul îi voi răs
punde cu noi eforturi la locul de muncă, 
contribuind astfel la mărirea producției de 
petrol, la întărirea patriei dragi și la apă
rarea păcii în lume" — sînt cuvintele cu 
care-și încheie petrolistul Dumitru Preda 
scrisoarea sa.

Qjjjcjțjijie șmșază

schimbă filmele de 2-3 ori Bp'săptămînă^ ./qapa minerală.
In nfar'i na anaocfci na niroiro nri r»a sânta. '

Slnt unii oameni care, 
fie din necunoștință de 
cauză, fie In mod deli
berat, nu deosebesc un 
lucru de altul. Foarte 
„hotărîți" și „catego
rici", nici în fața ar
gumentelor celor mai

convingătoare și mal palpabile, aceștia 
nu renunță la părerile lor: Oricit li s-ar 
demonstra tovarășilor de la U.R.C.C. Gura 
Humorului că apă minerală și sifon nu e 
același luifu ei rămîn tot la punctul lor 
de 'vedeFe, 'susfinind că sifonul poate în-

Scrisoarea 1 azi^n* 

sondorului

serii 
aerul 
copii 
scrie

noastră de 
dă posibilita- 
ne bucurămtea să ne bucurăm 

J din plin de toate bo
gățiile și frumusețile țării, să cunoaștem 
tot ce are ea mai pitoresc, Multe scrisori 
sosite la redacție vorbesc, despre acest lu
cru. Iată ce ne scrie sondorul Dumitru 
Preda de la schela Boldești:

„Prin grija partidului și guvernului am 
avut și eu fericita ocazie de a petrece con
cediul de odihnă în stațiunea climaterică 
CălimăneștL Nu sînt meșter la scris și de 
aceea, poate np voi' izbuti . să descriu așa 
cum trebuie frumusețile naturii. Munții a- 
coperiți cu. păduri de fag și brad, apa Ol
tului care șerpuiește printre ’ei, parcurile cu 
rondourile de flori, sanatoriile îngrijite și 
frumoase, cluburile bine amenajate, toate 
m-au făcut să mă simt bine și să-mi refac 
sănătatea,

. j. . f Prin diverse amena- 
LUCran jări și renovări multe 

de amenajare i ?ta'iuni baineo-ciima- 
----------------- Z----- J.terice și-aU schim
bat înfățișarea, devenind prin buna lor în
grijire tot mai aproape de cerințele în conti
nuă creștere ale oamenilor muncii. Băile Să- 
rata-Monteoru din raionul Buzău, lăsate în 
părăsire de regimul burghezo-moșieresc, au 
fost redeschise încă anul trecut, datorită 
grijii sfatului popular, ne informează tov. 
Paul Duță, In stațiune s-au făcut multe lu
cruri noi menite să îmbunătățească condi
țiile de tratament. De curînd s-a terminat 
Verificarea noilor instalații construite, iar 
numărul căzilor pentru băi a fost dublat. 
Plaja amenajată dă posibilitate celor veniți 
pentru tratament să facă și băi de soare. 
Pentru o mai bună cazare 
muncii, în acest an s-a dat în 
hotel.

Despre lucrările înfăptuite 
Slănic Prahova aflăm din scrisoarea cititoa
rei noastre, Maria Constantinescu. Comitetul 
executiv al sfatului popular orășenesc Slănic 
s-a preocupat mult de o mai bună amena
jare și de înfrumusețarea stațiunii — ne 
scrie cititoarea. La ambele băi medicinale 
s-au efectuat lucrări de reparare și amena
jare. Pentru a evita inundarea plajei la 
Baia-Baciului s-a făcut un canal de irigare.

Pentru o mai bună aprovizionare, a oame
nilor muncii s-au deschis de curînd un bufet, 
un magazin cu articole de larg consum, o 
cofetărie și două chioșcuri cu răcoritoare în 
interiorul băilor. In parcul orașului au fosț 
amenajate rondourile și numărul băncilor a 
fost sporit. Pionierii din Slănic au plantat 300 
puieți de paltini și salcîmi și 700 pomi fruc
tiferi pe șoseaua dinspre Ploești. Bucurîn- 
du-se din plin de sprijinul deputaților, sfa
tul popular are un bilanț rodnic și în ceea 
ce privește alte treburi gospodărești. Re
țeaua electrică s-a mărit cu 450 m., numă
rul difuzoarelor 
au fost pavate-

a oamenilor 
folosință un

în stațiunea

a crescut, numeroase străzi

■■ ★ ■" X J" 1
sînt doar cîteva aspecte 

realitățile vremurilor noas- 
cu prisosință grija și

Toate acestea 
strîns legate de 
tre. Ele ilustrează 
atenția manifestate de partid șl guvern pen
tru om.

--------------- - CE SA
W. SHAKESPEARE -Opere voi, t. - 

Colecția „Clasicii .literaturii univer
sale" — E.S.P.L.A..............

L. N. TOLSTOI — Povestiri din Sevas
topol — Colecția „Biblioteca școlaru
lui" — Editura tineretului

B. GALANQV —- Boris Polevoi (mono
grafie) — Editura Cartea Rusă.

PIERRE COURTADE — Jimmy — 
E.S.P.L.A.

CITIM -------—------
D. fjOLEȘctî r- însemnare a călătoriei 

mele — Colecția ,.Biblioteca școlaru
lui" Editura tineretului.

E. GIRLEANU — Din lumea celor care 
nu cuvîntă — Editura tineretului

PETRU DUM1TRIU — Focul nestins — 
nuvelă — Colecția „Luceafărul*1 — 
E S P L A

FRANC1SC MUNTEANU — Scrisoarea 
— Colecția „Luceafărul" —- E.S.P.L.A,

VICTOR FELEA — Murmurul străzii — 
poezii — E.S.P.L.A.

★ ★ ★

Este greu să arăți doar in citeva rîn- 
duri, în ce. constă deosebirea, dintre apa 
minerală și șifon. Pentru c& secția comer
cială a sfatului popular (dura Humorului, 
In colaborare cu U.RC.C. să se preocupe 
de aprovizionarea orașului cu acest pro
dus, care lipsește de un an de zile (după 
cum ne scriu cîțiva cititori), ar fi deajuns 
să cunoască doar următoarele lucruri: a- 
pele minerale, ce se găsesc din abundență 
in țara noastră, constituie un eficace mij
loc de tratare a bolilor de stomac;, sifonul, 
dimpotrivă, este contraindicat pentru cei 
suferinzi de asemenea afecțiuni,

k
Țirgul care se ține în 

fiecare săptămînă în co
muna Padina, raionul 
Pogoanele, adună țărani 
muncitori din multe 
comune invecinate, ca- 
re-și fac aci cumpărătu
rile necesare. Spre bucu
ria lor, acum cîtva timp, 
ma cooperativei a fost bătută o firmă mi
că, care arată că in același loc s-a insta
lat Și un punct farmaceutic, care avea să 
scutească cetățenii de un drum mai lung. 
Bucuria a fost insă de scurtă durată, căci 
„punctul" nu exista decit pe firmă- Citi
torul Neagu Comănescu ne scrie că Cen- 
trofarm Ploești a uitat să trimită și me
dicamentele pentru punctul farmaceutic 
din Padina.

întrebarea este următoarea: Cînd va fi 
Centrofarm Ploești pe „punctul" de a li
chida situația care s-a creat după promi
siunea zugrăvită pe firma de la coopera
tivă?

MfiMMSUTM

alături de fir-

★
Și în satul Tufări din 

comuna Jupalnic ne 
scrie . tov. N. G al open ța 
— este o baie populară. 
Chiar una din cele mai 
frumoase pe care le a- 
vem în raionul Almaș.

Dar baia cu care ne-am lăudat atît de 
mult nu mai funcționează de peste țoi 
ani de zile.

Nenumărate au fost sezisările făcute în 
legătură cu repararea pompei de apă. 
Toate au avut însă unul și același rezul
tat; nu s-a făcut nimic.,

Organele în drept trebuie să ia fără In- 
tîrziere măsuri corespunzătoare pentru 
punerea în funcțiune a băii, sancționind în 
mod exemplar pe Cei care s-au făcut vino
vați de o atare manifestare de dispreț 
față de nevoile oamenilor mtlncii.

★
Mi-am petrecut con

cediul de odihnă în o- 
rașul Piatra Neamț — 
ne scrie cititorul I- Ma
rinescu din Constanța, 
Oraș de munte frumos, , 
si plin de verdeață Pia- , <gBS= 
tra Neamț impresionea
ză plăcut de la prima vedere. '

O notă discordantă o face însă grădina 
publică, care este situată chiar în centru. 
Aici aleile sînt nemăturate, pline de gu
noaie, iar straturile'de flori sînt neîngri
jite.

Sînt convins că edililor orașului Piatra 
Neamț le plac curățenia, florile și ordinea. 
Dar din felul cum e îngrijită grădina pu
blică nu Reiese asta. Ba, tocmai dimpo
trivă. Așteptăm măsuri care să lichideze 
această stare de lucruri.

Colectivul de muncă de la uzinele metalurgice „Progresul" din Brăila se 
străduiește necontenit să dea cît mai multe mașini-unelte de mare randament 
pentru industria noastră în plină dezvoltare.

In clișeu: Maistrul controlor Iosif Ferland și șeful de echipă Dumitra 
durea fac verificarea tehnică a unei mașini de lițat pentru fabricile de cabluri.

Foto! NICU VASILE

ÎNSEMNĂRI CULTURALE

La Cogealac, într-o zi de vară

In cadrul economiei 
noastre- naționale, in
dustria locală ocupă 
azi. un loc însemnat, 
datorită posibilităților variate de care dis, 
pune și condițiilor sale de dispersare te
ritorială care-i permit să fie cît mai aproa
pe de gusturile și cerințele consumatorilor,

Cifrele absolute ale realizărilor obținute 
în anii 1950—1955 dovedesc atît o creștere 
importantă a volumului producției, cit și 
6porirea sortimentelor. Valoarea producției 
globale a crescut, față de anul 1950, de cinci 
ori, iar sarcinile privind producția industria
lă a întreprinderilor locale în cadrul primu
lui nostru cincinal au fost realizate și depă. 
șite în cursul primului trimestru al acestui 
an.

Aproape în toate regiunile țării s-au ob
ținut rezultate pozitive în dezvoltarea unor 
ramuri ca : materiale de construcții, extrac
tivă, alimentară, metalurgică, etc.

Numărul produselor realizate a crescut an 
de an în așa măsură, incit în anul 1955 in
dustria locală a reușit să fabrice un număr 
considerabil de sortimente.

Colectivele de muncă din cadrul întreprin. 
derilor de industrie locală au reușit, cu spri
jinul comitetelor executive ale sfaturilor 
populare și sub îndrumarep Ministerului 
Gospodăriei Comunale și Industriei Locale, 
șa valorifice unele resurse looale, să treacă 
la îmbunătățirea calității produselor și la 
reducerea prețului de cost. Toate acestea au 
dus la o creștere importantă a producției. In 
regiunea Baia Mare, de pildă, volumul pro
ducției globale realizat în 1954 a crescut de 
9 ori față de anul 1950, în regiunea Bacău 
— de 7 ori, iar în regiunile Stalin și Su
ceava — de 6 ori.

Pe lîngă acestea, o serie de alte regiuni, 
ca de exemplu Iași, lîacău, etc., care au a- 
vut de întîmpinat greutăți mai mari — au 
reușit să dea pe piață Un număr din ce în. 
ce maj mare de produsă și sortimente.

Există de asemenea și regiuni ca : Pitești, 
București, Constanța, Hunedoara, a căror 
dezvoltare a rămas încă nesatisfăcătoare ft 
raport cu posibilitățile lor locale.

Progresele pe care le-a făcut industria lo
cală în decursul celor peste 4 ani își găsesc 
în bună măsură expresia în sporirea calita
tivă și numerică a produselor fabricate. Prin, 
tie unitățile care au obținut rezultate fru
moase în această direcție, »e numără: în

Pentru continua dezvoltare a industriei locale
treprinderea locală in
dustrială Cluj, armbi- 
natul de industrie loca
lă Timișoara, combina
tul industrial „1 Mai“- 
Satu Mare, întreprin
derea metalurgică Oradea, 
produse chimice „Victoria" Ti 
prinderea, de industrie locală

Inq. Anton Vlâdoiu
Ministru al Gospodăriei Comunale 

Și Industriei Locale

întreprjnderea de 
Tirgoviște, între- 

i „23 August* 
Orașul siafin, întreprinderea de apometri și 
turnătorie București și multe altele, care as
tăzi dau pe piață bunuri de consum popular, 
produse alimentare, produse chimice, unelte 
agricole, material# de construcții, în canti
tăți din ce în ce mai mari și de o calitate 
tot mai bună.

Nu însă în toate regiunile a existat o preo
cupare continuă pentru punerea în valoare a 
resurselor locale în mod chibzuit. In aceas
tă direcție, sprijinul comitetelor executive și 
al comisiilor permanente din unele regiuni 
pentru, ca întreprinderile să crească și să se 
dezvolte în măsura, posibilităților existente, 
nu a fost suficient de bine susținut. De ase
menea, unele secții de industrie locală și 
întreprinderi de industrie locală nu s-au 
preocupat în suficientă măsură de valorifi
carea resurselor locale, de realizarea de eco
nomii și de o bună gospodărire, din care 
cauză s-a ajuns la risipă de materiale, la 
cheltuieli.de regie prea mari, fapt ce a con
tribuit și la menținerea unui preț de cost 
ridicat.

Problemele de organizare și studiile de 
perspectivă, legate de găsirea celor mai bune 
condiții de muncă și de dezvoltare în viitor, 
a întreprinderilor, ca și analiza muncii de
puse, trebuie să constituie o preocupare per
manentă pentru secții și întreprinderi.

O deficiență care a frînat creșterea produc, 
țîei a fost și . aceea că unele investiții desti
nate scopurilor industriale și grupurilor so
ciale nu au putut fi făcute la timp de pildă 
în regiunile Bîrlad, Craiova, Bacău și Iași,

In această perioadă o lipsă a avut-o și mi
ni sterul care nu în suficientă măsură și în 
mod egal a reușit să dea o îndrumare teh
nică în toate regiunile țării ajutînd la orga
nizarea eficientă a producției întreprinderi
lor de interes local.

Datorită unei greșite orientări a investi
țiilor, nu întotdeauna unele construcții au 
fost amplasate in locul cel mai potrivit, ca

ma- 
pri- 
uni-

de exemplu cuptoaf 
rele de var de la Gura 
Bel iei din regiunea 
Ploești.

Deficiențe 6-au 
nifestat și în ce

vește calitatea unor produse. Alături de 
tățile care produc bunuri de larg consum de 
o bună calitate, se mai găsesc și altele c.re 
nu acordă suficientă atenție acestei proble
me. Calitatea producției industriale trebuie 
să constituie pentru conducerea întreprin
derilor una din preocupările cele mai de 
seamă.

Producerea unor mărfuri de bună calitate 
și la un preț redus nu poate avea loc însă 
fără ridicarea neîncetată a calificării cadre 
lor, introducerea de noi, metode, utilizarea 
rațională a utilajelor existente, etc. Acest lu
cru se poate obține lărgind permanent cola
borarea socialistă eu întreprinderile de inte
res republican, la baza căreia trebuie să stea 
contractul socialist de colaborare și ajutor 
tovărășesc. Ajutorul pe care întreprinderile 
republicane îl pot acordă industriei locale 
este deosebit de prețios și poate fi aplicat 
în toate sectoarele de activitate.

întreprinderile republicane au experiență 
mai bogată în ce privește tehnologia produc
ției, aplicarea măsurilor tehnico-organizato- 
rice și introducerea metodelor înaintate de 
muncă. Generalizarea acestei experiențe, în 
cadrul întreprinderilor de industrie locală, 
creează noi posibilități de creștere a pro
ductivității muncii, de reducere sistematică 
a prețului de cost și de îmbunătățire a cali
tății produselor. Exemple de colaborare so
cialistă putem da din regiunea Cluj, unde 
întreprinderea „Ianoș Herbak** ajută între
prinderile locale din Turda și „Vlădeasa"- 
Huedin, întreprinderea „Simon Geza" din 
Tg. Mureș care ajută întreprinderea locală 
forestieră cu asistență tehnică în ce privește 
mobila furniruită și tapițată, în regiunea A- 
rad unde întreprinderea „Gh. Dimitrov" a- 
jută întreprinderile locale cu specialiști ma- 
tri-țeri și modele pentru turnătorie. Tot la 
Arad, Atelierele C.F.R. pun la dispoziția în
treprinderilor locale specialiști cazangii și 
specialiști pentru confecționarea preselor 
hidraulice de prelucrarea materialului plas
tic.

In vederea îmbunătățirii permanente a ac-

tivltății întreprinderi
lor locale, comitetele 
executive ale sfaturi
lor populare sînt che

mate să muncească fără răgaz pentru dez
voltarea industriei locale pe baza folosirii 
pe scară cît mai largă a resurselor locale. 
De asemenea, trebuie acordată o preocu
pare deosebită pentru eliminarea deficiențe
lor de organizare care mai persistă în ca
drul industriei locale. Mai sînt cazuri cînd 
întîinjm două sau mai multe întreprinderi 
cu activități paratele în aceleași localități, 
cînd este știut că printr-o rațională redistri
buire a unităților s-ar putea face o regru
pare pe activități înrudite și ramuri bine de
terminate.

In întreprinderile unde capacitatea de pro
ducție nu a atins nivelul dorit, este necesar 
șă se examineze temeinic posibilitățile de 
mărire a gradului de folosire a utilajului, in
troducerea de noi rhetode înaintate de mun
că, .aplicarea de inovații și raționalizări.

Ținînd seama de succesele obținute pînă 
în prezent, este necesar ca în cursul celui 
de al doilea plan cincinal să se trbacă la 
specializarea unităților și la treptata 
bunătățire a mecanizării proceselor de 
(iticție, în special în ramurile extractivă, 
teriale de construcții și alimentară. De 
menea unitățile metalurgice din cadrul 
dustriei locale vor trebui ca, pe lîngă îmbu
nătățirea prestărilor de servicii, creșterea 
producției de bunuri de larg consum și a 
micului utilaj agricol, să organizeze în fie
care regiune ateliere care să asigure repa
rarea utilajelor din industria locală, cît și 
producerea unor piese de 
mică,

Față de sarcinile ce revin 
colectivele de muncă din 
bute să lupte, mai hotărît pentru îmbu
nătățirea calității produselor, valorificai ea 
pe scară largă a resurselor locale, asigura
rea rentabilității întreprinderilor, precum și 
pentru a da o mai mare atenție îmbunătă
țirii funcționării morilor și preselor ce de-

îm- 
pro- 
ma- 
ase- 

in-

schimb de serie

industriei locale, 
acest sector t*-^-

pentru a da o mai mare atenție in 
firii funcționării morilor și preselor 
servesc nevoile populației.

îndeplinirea acestor obiective va 
în anii ce urmează, industria locală 
tri'buie într-o măsură mai mare la dezvolta
rea economiei locale, dîod pe piață produse 
de o calitate din ce în ce mai bună, contri
buind în felul acesta la acoperirea nevoilor 
locale și la îmbunătățirea condițiilor de trai 
«1« populației.

face ca 
să con-

La Cogealac,. unde camionul ne lasă în- 
tr-un vîrlej de praf, zărim, după ce se 
așează colbul, o gazetă de stradă. De la 
bun început, gazeta se recomandă politi
coasă : „Recolta bogată", și își arată și 
vîrsta : a apărut pentru a doua oară. Dacă-i 
acorzi puțină atenție, afli că e o gazetă în
chinată muncilor agricole de vară și intr-un 
articol pe această temă, semnat .de preșe
dintele sfatului popular comunal Ștefan 
Catei, găsești cuvinte de îndrumare, dar și 
de critică și laudă. Iar di.ntr-u.n alt articol, 
sub care se află semnătura lui Ion Letcă, 
iei cunoștință de rezultatele bune pe care 
le-a obținut brigada artistică de agitație, 
echipa de teatru și corul din comună.

— Cum, echipă de teatru și brigadă artis
tică la Cogealac? Citești din nou, neîncre
zător, bizuindu-te pe informații mai vechi 
care îndreptățeau o situație contrară.

Și pornești să afli adevărul. Stai de vorbă 
cu un tînăr, cu un al doilea, cu președintele 
sfaiului popular comunal și fiecare îți con
firmă :

—Da, tovarășe, avem echipă de teatru 
și brigadă artistică. Și ce te miră asta? 
Chiar ieri a fost la noi un actor de la Tea
trul de Stat din Consianța, care ne dă o 
mînă de ajutor.

Iar dacă stai de vorbă, cu tovarășul Ion 
Letcă, directorul de centru cultural, el îți 
citește cîteva însemnări care sînt în fond un 
fel de „jurnal de bord" al brigăzii artistice. 
Despre ce scrie aColo? In primul rînd, des- » 
pre o vizită cu urmări, despre care vom po-1 
vesti mai jos.

O vizită cu urmări
Pînă în urmă cu cîteva luni, despre o 

activitate cultural-artisiică temeinică nu 
putea fi vorba la Cogealac. Este adevărat 
că activa un cor, dar numai atît.

Inir-o bună după amiază, a poposit în co
mună o brigadă artistică de agitație a Sin
dicatului Petrol Constanța. Spectacolul pre-, 
zentat atunci a dăruit două ceasuri de cîntec 
și voe bună și ă fost o pildă. Pe bună drep
tate se întrebau la sfîrșit tinerii din co
mună : oare nu sîniem și noi în stare să 
facem așa ceva?

Tovarășul Ion Letcă, deputat raional, pe 
atunci învăițător în comună,, și alte cadre 
didactice au hotărit să încerce șă formeze 
și în Cogealac o astfel de brigadă.-Experi-ț 
mental, au alcătuit o brigadă în cadrul 
școlii.

Apoi au hotărît să înjghebeze o brigadă 
artistică de agitație. Asta nu era o treaba 
chiar așa ușoară. Dar dacă a fost inițiativă, 
treaba a mers. In primul rînd trebuia deci > 
să se asigure materialul local necesar pro
gramului. Cîteva vizite l.a . sfatul . populaț, 
prin comună, pe la gospodăria colectivă, la 
cooperativă și încetul ou încetul s-a con
turat programul.

Se simțea nevoia de orchestră. Ce se 
putea face? In comună erau mai mulți oa
meni care știau să cînte la instrumente. Ion 
Letcă și un alt învățător, Constantin Negu- 
lescu, cîntau la vioară, colectivistul Radu 
Ciungu ciuta la clarinet, iar Petru Turcu la 
mandolină. La început a fost greu, dar 
după repetiții sîrguincioase mica orchestră 
s-a sudat.

Din tinerii de la cor, 15 au acceptat ime
diat să facă parte din brigadă. Au urmat 
apoi lungi repetiții , și primul spectacol a 
fost prezentat în faza ințercomunală a con
cursului pe țară al echipelor, de. teatru și. al 
brigăzilor artistice de agitație ale cămine
lor culturale. Primul spectacol a fost și pri
mul succes. Brigada s-a. clasat prima și s-a 
calificat pentru faza raională. Au continuat 
sîrguincios repetițiile, s-a îmbunătățit pro
gramul și vrednicia a fost răsplătită cu. un 
nou succes; locul întîi în faza raională și 
calificarea în faza regională. Repetițiile

Din stagiunea de
Pe scenele parcurilor de cultură și odih

nă „I. V. Stalin”, „23 August”, „Nicolae 
Bălcescu", la Arenele Libertății, în diferite 
grădini ale Capitalei multe colective tea
trale, formațiuni orchestrale, ansambluri de 
CÎntece și dansuri, își continuă activitatea.

Seară de seară, în parcul „I. V. Stalin" 
aplauzele răsplătesc eforturile actorilor de 
la Teatrul Național „I. L. Caragiale" care 
interpretează piesa „Doamna nevăzută" de 
Calderon de la Barca. Actorii de la acest 
teatru vor mai interpreta pe această scenă 
în cursul verii comediile originale „Gaițele" 
de Al. Kirițescu și „Mielul turbai" de Aurel 
Baranga, iar din repertoriul clasic universal 
„Revizorul” de Gogol.

Pe scena aceluiași teatru de vară, cît șl 
în grădina „Filimon Sîrbu”, colectivul Tea
trului Tineretului va interpreta „Libelula”, 
comedia tinerei scriitoare gruzine Marike

continuă și qcum cu regularitate. Cu ajuto» 
rul actorilor de la Teatrul de Stat din Con
stanța, care vin special ia Cogealac să în» 
drume activitatea artistică, s-a definitivat 
repertoriul și s-au adus multe îmbunătățiri 
prezentării programului.

Ultima premieră a teatrului sătesc a avut 
loc chiar săptămînă trecută, cu piesa* 
„Inspecția" pe care au interpretat-o un 
mănunchi de tineri, colectiviști, țărani mun* 
ciitori cu gospodărie individuală și. munci*» 
tori de la atelierul de. dîmplărie,

★
Echipa de teatru, brigada artistică da 

agitație, formația de coruri, gazeta de 
perete cu aippriție regulată sînt fără îndo-, 
fală lucruri bune și vrednice de lăudat. Ele 
oglindesc interesul crescînd pe care locui
torii din Cogealac, și mai cu 6eamă tinere
tul, îl arată față de manifestările cultural- 
artistice. Dar sfatul popular comunal si ca
drele didactice pare-se că s-au culcat pe 
laurii cîștigați pînă. acum și socotesc că 
munca, de culturalizare a maselor se ispră
vește, odată cu alcătuirea unor formații 
artistice. De ce? O să vedem îndată—

Cîteva cuvinte 
despre stația de radioficare

Au sosit ceasurile amurgului ‘ și arșița de 
peste: zi s-a potolit ca prin farmec. Ulița 
principală a comunei a prins a se înviora 
de parcă s-ar fi, trezit dintr-un somn greu.

Prind viață difuzoarele- Din ele se 
revarsă o. meiodie veselă, populară, care-ț£ 
dă parcă ghes să dansezi. Se termină. în
cepe altă melodie. Apoi alta, și . alia. „Bipe, 
dar programul local cînd începe?", te în-, 
trebi. Insfîrșit, iată, auzi și glasul unul 
crainic. Dar îp loc de salutul aștpplat, 
„Bună seara tovarăși, aici e radio Cogea
lac", se audă un glas răstit :

— Atențiune! S-a pierdut un cal... cine 
știe e rugat să...

Sînt puse iarăși plăci și apoi urmează 
retransmiterea emisiunii postului București.’ 
E frumoasă muzica, nu-i vorbă, și oamenii 
o ascultă bucuroși la cele cîteva zeci de 
difuzoare din comună. Dar iot așa de bucu
roși ar asculta ei. și un program local, fie el 
chiar scurt, de un sfert de oră, douăzeci de 
minute. Că ar fi multe de spus într-un ase* 
menea program... I-pr fi interesat pe colecti
viști, bunăoară, să afle cum stau cu recol
tatul țăranii muncitori cu gospodărie indivi
duală, și vice versa. O satiră la adresa 
codașilor ar înveseli și ar fi un imbold pen-’ 
tru toți să muncească cu mai multă hărni
cie.

Dar pentru că sfatul popular nu se inte
resează în mod serios de felul în care 
merge această „stație de radjoficare, constați 
că țin puternic mijloc de agitație poli.ică 
de mate rămîne’ astfel nefblosit șl. se trans
mit numai emisiunile postului București, 
întrerupte din cînd în cînd, de știri de mică 
publicitate.

★
Vizitezi Cogealacul, și vezi că aici, ca șj 

în restul țării,’ bătălia recoltatului ia ăvînt 
cu fiecare zi ce trece. Dar cu cit e munca 
mai intensă, cu atît e măi îndreptățită și cel 
ferea lor dă p-și petrece în diștracție și voe 
bună clipele de răgaz, Un scurt program al 
brigăzii artistice de agitație închinat recol
tatului, lectura colectivă a unei povestiri, o 
conferință scurtă și prezentată atrăgător cu 
privire la o problemă agrotehnică,- o gazetă 
de perete scrisă vioi și cu desene, iată nu
mai citeva acțiuni prin care activitatea cul
turală poate veni în sprijinul bătăliei pentru 
strîngerea recoltei la timp și fără pierderi. 
Dar pentru acv-asta se cere mai mult sprijin, 
din partea sfatului popular comunal, a secției 
culturale a sfatului popular raional Istria, 
din partea intelectualității satului. Mijloace 
pentru o activitate culturală intensă sînt 
destule.

U. VĂLUREANU

vară a teatrelor
Baratașvili și„David Copperfield” de Chae» 
les Dickens.

Comedia originală „Patriotica romină" de 
Mircea Ștefănescu va fi prezentată în pre
mieră pe scena Teatrului de Vară din Parcul 
„I. V. Stalin" de colectivul Studioului Acto
rului de Film „C. Nottara”. Pe aceeaș. sce
nă, actorii acestui studio vor interpreta 
„Mincinosul" — comedia dramaturgu.ui c,a- 
sic Carlo Goldoni.

Pe scena grădinii „Vox”. și pe cea a Tea
trului. de Vară din parcul „L V:. Stalin.” var 
răsuna frumoasele melodii aîe operete or 
„Vînt de libertate”, „Acuiina’”, „Casa . cu 
trei fete” și „Lăsati-mă să cînt” pe care e 
va interpreta colectivul Teatrului de Stat de 
Operetă. De asemenea, iubitorii de muzică 
de operetă din Capitală vor avea pri ejui in 
vara aceasta să asculte minunatele melodii 
și valsuri din opereta „Liliacul" de Johann 
Strausș.
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NOTĂ

De ce?
De ce revista „Drumul belșugului” este 

fncă prea puțin răspîndltă și cunoscută de 
țăranii muncitori ? De că în multe gospodă-' 
rii agricole colective și întovărășiri această 
revistă poate fi găsită în prea puține exem
plare ?

Iată întrebări pe care și le pun oamenii 
care muncesc în agricultură și pe care ar 
trebui să și le pună și tovarășii din condu
cerea Ministerului Agriculturii și Silvicul
turii. La aceste întrebări se poate lesne afla 
răspunsul dacă arunci o privire cît de cît 
asupra conținutului și formei în care apare 
revista.

Creată în scopul sprijinirii muncii de în
tărire economico-organizatorică a gospodă
riilor agricole colective și a întovărășirilor 
agricole, revista lunară ilustrată „Drumul 
belșugului” folosește în mod insuficient mij
loacele ce i s-au pus la dispoziție. Atît din 
punct de vedere al prezentării materialelor 
publicate, cît mai ales al conținutului lor, re
vista nu corespunde încă sarcinilor de răs
pundere ce-i-revin.

Scrise într-un limbaj sec, într-un mod ab
stract, cu date din birou, articolele și pe- 
portajele (de multe ori prea lungi) sînt rupte 
de viață, de realitate, nu răspund probleme
lor celor mai actuale care se pun în fața co
lectiviștilor și intovărășițiloj-.

Președintele sau brigadierul unei gospo
dării agricole colective care ar fi dorit să în
vețe din paginile revistei bunăoară cum se 
aplică metoda de semănare a prășitoarelor 
în cuiburi așezate în pătrat, nu ar fi reușit 
acest lucru, deoarece articolul care tratează 
această problemă, este scris „în general”, ca 
și cum condițiile de climă și de sol și posi-,. 
bi’itățile economice ale fiecărei gospodării 
colective ar fi totdeauna.și peste tot aceleași-

Superficialitatea șl' lipsa de interes pentru 
publicarea unor materiale eficiente, se vă
dește și din faptul mai „mărunt", dar con
cludent totuși, că fotografiile și clișeele nu 
®înt însoțite . de explicații corespunzătoare..

Este, de pildă, greu de arătat ba chiar 
Imposibil, ce folos poate aduce cuiva publi
carea unei fotografii care înfățișează două 
semănători cuplate pentru însămînțarea în 
rînduri dese (numărul din martie a.c.) fără a 
reieși nici din fotografie, nici din text tocmai... 
m'”lu’ de cuplare.

Ruptă de viață, de realitate, revista 
este, cum e și firesc, ruptă și de mase. Avtnd 
un număr foarte redus de corespondenți, co
lectivul redacțional pu șe străduiește să răs
pundă operativ, competent, nici măcar puți
nelor — mult prea puținelor — scrisori ale 
cititorilor, care speră, adresîndu-se revistei, 
că vor afla răspunsul la unele probleme sau 
gr°utătf ce-l frămîntă.

Există posibilitatea ca revista „Drumul bel- 
ștjgu.îții'' să devină ceea ce trebuie să fie, a- 
dică o trlbțină a schimbului de experiență 
în‘re gospodăriile agricole colective și înto
vărășiri, o neobosită popularizatoare a colho
zurilor din Uniunea Sovietică și a experien
ței lor, a succeselor obținute de agricultura 
sovietică? Fără îndoială că această posibili
tate există. Ea trehue doar transformată în 
realitate de colectivul redactional.

Problema. respectării cu strictete a statu
tului. a participării la muncă ă tuturor colec
tiviștilor și întovărășitilor, a normării juste 
a muncilor, a întrecerii socialiste, a intro
ducerii agrotehnicii 'și a dezvoltării multila
terale a ramurilor de producție pe baza cu
noașterii șl oglindirii specificului local, dez- 
vo’tarea avutului obștesc, realizarea cons
trucțiilor planificate, toate acestea .trebuie 
larg dezbătute în paginile revistei, ■ cu e- 
xemple concrete, culese în urma documen
tării temeinice pe teren.

Cititorii ’ așteaptă o grabnică îmbunătățire 
a revistei „Drumul belșugului" și colectivul 
redacțional nu are dreptyl să-l facă să 
aștepte prea mult.

Dar pentru aceasta este necesar ca în Co
legiul Ministerului Agriculturii și Silvicul
turii să se facă o temeinică analiză a acti
vității colectivului redacțional și a felului în. 
care apare revista „Drumul belșugului". Și 
apoi, pe baza acestei analize, colectivul re
dacțional al revistei să treacă la îndeplini
rea misiunei sale de popularizare a succe
selor colhozurilor din U.R.S.S. de sprijinire 
temeinică a muncii de întaetee economico- 
organizatorică a gospodăriilor agricole co
lective și a întovărășirilor agricole.

■V

Selecționata categoriei A de fotbal 
a învinș din nou „First Vienna**

In al doilea Joc disputat în Capitală, ieri 
după amiază pe stadionul Republicii, echipa 
campioană a Austriei, „First Vienna", a su
ferit o nouă înfrîngere, din partea unei se
lecționate a categoriei A (în care au fost 
folosiți și mulți jucători din categoria B.) 
După o partidă cu mult sub nivelul celei 
de duminică, oaspeții au fost învinși cu 
scorul de 2—0 (1—0), car-e corespunde fi
zionomiei jocului și diferenței de valoare 
dintre echipele combatante.

In această întîțnire, care a avut un carac
ter de verificare. în formația noastră au 
fost încercați 15 jucători, în mare majorita
te tineri. Alături ,de jucători mai rutinați, 
cu experiența meciurilor internaționale, ca 
Ozon, Pereț, Szoko, au fost introduși în 
cele două reprize ale jocului tineri ca Ene 
11, Bodo, Țîrcovnicu. Copil 111, Lazăr, etc. 
Victoria dpbîndită în asemenea condițiuni 
are fără îndoială semnificația ei, care poate 
și trebuie să fie subliniată. Formația noas
tră a înclinat de partea ei avantajul teri
torial și prin două șuturi, de excelentă ca
litate ale 1 ~ ‘ ~
terializat superioritatea, înscriind 
victoriei.

Tracul vizibil de care aii fost stăpîniți ti
nerii jucători — comportarea lor fiind sub 
nivelul posibilităților obișnuite —, a făcut 
ca spectacolul propriu zis să aibă de sufe
rit. Partida a avut' aspectul unui joc de 
uzură, cu lipsuri tehnice și tactice, cu atît 
mai mult cu cît îndeosebi roplica oaspe
ților, a lăsat de ,dorit. Au depășit nivelul 
mediocrității doar primele 10 minute ale re
prizei întîia ș| ultimile 15 ținute ale 
prizei a doua. ' '■ ! h

Cu ceea ce a arătat meciul de ieri — și 
ni se pare că așa trebuia să se tntîtnple în 
mod normal — ne întrebăm dacă n-ar fi 
foșt mai bine ca formația noastră să fi cu
prins în alcătuirea eț, alături de jucătorii ti
neri, mai mulți jucători rutinați și buni teh
nicieni. Pahonțu, Hidișan, Boitoș, care au 
fost folosiți și ei în jocul de ieri sînt ju
cători care la rîndul lor, dincolo de calită
țile ce le au, simt și ei nevoia să activeze

iui Ozon (min. 2 și 73) și-a ma- 
superioritatea. înscriind golurile

re-

O RODNICA prietenie
alături de titulari cu o pregătire tehnică 
mai avansată, care să-i - ------- * -s !
ajute, prin priceperea lor.
ne-am fi putut prezenta ieri dacă formațiile 
folosit# în cele două reprize ar fi fost mai 
echilibrate sub acest raport. Bunăoară în 
repriza a Il-a, cînd au fost introduși ' în 
formație și Copil III, Țîrcovrricu și Bodo, 
Bficuț I și Androvici ar fi putut înlocui pe 
Pahonțu și Lazăr'— eventual și"' Călinoiu 
pe Hidișan, 
obișnuit lui. 
tul tinerilor 
pripeala lor diminuată, prin sfaturile: și,in-, 
tervențiile jucătorilor mai TU'.inați, mai pri- 
cepuți. . ■ .

E necesar să se promoveze cu curaj în 
primele rînduri ale fotbalului nostru cît mai 
multe talente tinere, care să-și desăvîrșeas- 
că calitățile, să-și maturizeze posibilitățile. 
Dar aceasta trebuie făcută cu o socoteală 
în care să intre și ceea ce noi credem că a 
arătat și a permis să se tragă ca învăță
tură jocul de ieri.

Comportarea echipei -„First Vienna* a> 
decepționat, cunoscută fiind buna reputație 

bucură fotbalul austriac. Atacul 
foșt departe de ceea ce normal 

arate jucătorii unei echipe cam- 
conducerea balonului, în execu- 
și a șuturilor, înaintașii vienezi

suplinească, să-i 
Cu mult mai bine

deși n-ar fi jucat în postul 
In această alcătuire randamen- 
ar fi putut .săi fie mai mare)

de care se 
formației a 
trebuie sa 
pioane. In 
ția paselor , . ................ .........................
au comis greșeli după greșeli. Greul l-a duș 
din nou apărarea, care de astă-dată a avut 
însă o misiune mai ușoară, căci alta a fost 
verva ofensivei cu care ș-a 
joc.

Fotbal calitativ mai bun 
în partida de eri de echipa 
nivelul posibilităților ei. s-a 
cit de cît valoare partidei în sine,, s-a miș
cat mai bine, a acționat continuu și a rea
lizat pe alocuri — în deosebi prin Ozon și 
Georgescu — schimburi frumoase de ba
lon, aplaudate în mod meritat de spectatori.

B. BERCEANU

ciocnit In acest

a fost
noastră 
străduit să, dea

realizat 
care, !a

■ k--. ....... — ........ ... «

La 21 iulie 1955 se împlinesc șapte an! de 
la semnarea Tratatului de prietenie, colabo
rare și asistență mutuală dintre Republica 
Populară Romînă și R. Cehoslovacă, Tratat 
care a Venit să consfințească relațiile de tip 
nou stabilite între cele două popoare odată 
cu eliberarea lor de către glorioasa Armată 
Sovietică.

Din cele mai vechi timpuri, poporul romîin 
a fost, legat printr-o .strînsă prietenie de po- 

: porul cehoslovac. Această prietenie a fost 
■cinjentată în anii, celui deal doilea război 
mondial prin sîngele vărsat de soldații 
romîni alături,de,Armata Sovietică și parti
zanii cehoslovaci pentru eliberarea Ceho
slovaciei, In momentul în care popoarele 
noastre libere au pășit pe drumul construirii 
socialismului, s:au creat toate condițiile 
pentru dezvoltarea și întărirea colaborării 
lor frățești pe o nouă bază. Tratatul de la 
a cărui semnare se împlinesc astăzi șapte 
ani a adus 6 contribuție esențială 

.lipite și tocmai de aceea el este 
meni însemnat în dezvoltarea 
romîno-cehoslovace.

1 In - cursul celor șapte ani care 
de Tă semnarea Tratatului de 
colaborare și asistență mutuală 
constata cu satisfacție că el a corespuns în 
tru totul țelurilor în virtutea cărora a fost 
încheiat. Atît poporul- cehoslovac 
porul romîn — sub conducerea 
clasei muncitoare și cu sprijinul 
al Uniunii Sovietice — au făcut 
înainte pe drumul socialismului, 
tantă contribuție la ohținerea acestor succese 
a adus-o sprijinul reciproc pe care popoarele 
romîn și cehoslovac și l-au acordat pe baza 
acestui, Tratat.

După cum se știe, în domenii»! economic 
Tratatul a puș temeliile unei rodnice cola
borări. O serie de acorduri comerciale care 
au foșt încheiate după semnarea lui au con
tribuit la dezvoltarea relațiilor economice și 
la ridicarea nivelului de trai al oamenilor 
muncii din cele două țări prietene. R, Ceho-

pe această 
un eveni- 

relațiilor

s-au scurs 
prietenie, 

s-a putut

cit și po- 
partidelor 

permanent 
mari pași 
O impor-

slovacă a llvr»t șî llvreaiă țării noastre o 
serie de produse industriale, în special ma
șini și utilaje pentru centrale electrice, 
utilaj industriali și mașini agricole, în timp 
ce țara noastră livrează R. Cehoslovace pro
duse petrolifere, produse agricole și produse 
industriale. O expresie vie a colaborării 
rodnfoe între cele două popoare o constituie 
construcția termocentralei „Gheorghe Gheor- 
ghiu-Dej" de la Doiceștj. ale cărei mașini au 
fost livrate de R. Cehoslovacă. Pe șantierul 
aceleiași construcții au lucrat, alături de 
constructorii romîni, ingineri și tehnicieni 
cehoslovaci. Vorbind despre sprijinul pe care 
R. Cehoslovacă îl acordă țării noastre în 
domeniul electrificării și industrializării tre
buie amintit de asemenea faptul că țara 
prietenă ne livrează mașini și utilaj pentru 
construirea hidrocentralei „V, I. Lenin" de 
la Bicaz, și că tot ea a adus o contribuție 
de seamă la construirea marelui pod al prie
teniei de peste Dunăre care leagă țara noas
tră de R. P. Bulgaria.

De o mare însemnătate pentru întărirea 
legăturilor dintre cele două țări este colabo
rarea în domeniul tehnico-științific precum 
și în cel cultural. In această privință, prin 
vizitele reciproce ale delegațiilor culturale, 
oamenii muncii din cele două țări au avut 
posibilitatea să facă cunoștință cu viața și 
realizările prietenilor lor.

Atît R, P. Romînă cît și R. Cehoslovacă, 
ca state iubitoare de pace, sînt vital intere
sate în destinderea situației internaționale 
șl în rezolvarea principalelor probleme care 
continuă să amenințe pacea și securitatea 
popoarelor. Ca o mărturie a faptului că po
poarele ambelor țări sînt hotărîte să lu,pte 
pentru înlăturarea primejdiei unor noi răz
boaie și pentru instaurarea unei păci trai
nice în lume, stă primul articol al Tratatu
lui semnat acum șapte ani, în care se spune: 
„înaltele Părți Contractante își afirmă hotă- 
rîrea de a participa la toate acțiunile inter
naționale care tind să asigure pacea și secu
ritatea internațională și vor contribui în

R. P. R.—R. Cehoslovacă la pentatlon modern
SIBIU. — Miercuri a îneeput la Sibiu în- 

tîlnirea internațională de pentatlon modern 
dintre echipele selecțiohate ale R.P.R. și 
R. Cehoslovace, Amatorii de sport din loca
litate s-au deplasat în mare număr în apro
pierea pădurii Sapa pentru a urmări prima 
întrecere a zilei: proba de călărie. Sportivii 
romîni au concurat cu mult succes, reușind 
rezultate deosebite. Victoria a revenit lui V. 
Teodorescu (R.P.R.) cu 1.210 puncte, urmat 
de C. Zena (R.P.R.) cu 1.150 puncte și

Al. Brujea (R.P.R.) cu 1.140 puncte. Pe lo
cul patru s-a clasat J, Novotny (R. Ceho
slovacă) cu 1070 puncte.

După prima zi, • clasamentul 
este următorul: .
R. Cehoslovacă II 3.060 puncte ; 
slovacă I 3.002,5 puncte;
puncte.

Iqtîlnirea continuă astăzi 
probei de spadă.

pe echipe
R.P.R. I 3.375 puncte; 

.' ; R. Ceho-
R.P.R. II 2.350

cu desfășurarea

Competiția ciclistă „Cursa munților1*
ORAȘUL STALIN, — Competiția ciclistă 

„Cursa munților” a continuat miercuri cu 
desfășurare^ etapei a 2-a : Orașul Stalin— 
Tg. Secuiesc-—Brețcu și retur în lungime de 
152 km. In revenire de formă, Constantin 
Dumitrescu (C.C.A.) a reușit la capăiul u- 
nei comportări remarcabile să cucerească o 
frumoasă victorie de etapă, învjngînd la 
sprint în Orașul Stalin . un pluton alcătuit 
din 9 alergători. C. Dumitrescu a realizat un 
timp de 4h08’47” (timp cu bonificație 
41108'02’’),'sosind cu aproape 50 metri înain
tea lui Nieolae Vasilescu (Dinamo), Gabriel 
Moiceanu (Progresul) și alții.

Iată clasamentul etapei: 1) C. Dumitres
cu (C.C.A.) 4h08’47”, ?) N. Vasilescu (Di
namo) 4h08’59’’ (timp cu bonificație 4h08’ 
29”), 3) G. Moiceanu (Progresul), 4) I. Ho
ra (C.C.A.), 5) M. Krammer (Dinamo-Orașul 
Stalin), 6) V. Mihnevici (Dinamo Orașul 
Stalin), 7) R. Voiseanu (Avîntul), 8) L

Informații
In urma trierii șl omologării buletinelor 

depuse la 
iulie 1955, 
ta te ;

Buletine 
Premiul

10 rezultate exacte, revenind fiecărui buletin 
cîte 2.379 iei.

Premiul II a fost obținut de 980 buletine

concurau,] nr.‘ 28, etapa din 17 
s-au stabilit' următoarele rezel-

depuse 480.898.
I a fost obținut de 48 buletine cu

A. Faniqiu (Me-
După aproape 4 
în frunte cu N.

in- 
Șt.
N.

Constantinescu (C.C.A,), 9) 
talul), toți în același timp, 
minute a sosit un pluton 
Maxim (Dinamo).

După două etape clasamentul general
dividual are următoarea înfățișare: 1) 
Sebe (Progresul C.P.C.S.) 81157’36’’, 2) ... 
Vasilescu (Dinamo) 9h02'04”, 3) G. Moicea- 
nu (Progresul C.P.C.S.) 9h02’06”, 4) R. Voi- 
șeanu (Ayîntul) 9h02’34’’, ,5) I. Constanți-, 
neșcu (C.C.A.) același timp, 6) Kram
mer (Dinamo Orașul Ștalin) același timp, 
7) G. Petrescu (Recoltă) aceiași timp, 8) 
C. Datcu (C.C.A.) 9h02’41”, 9) C. Tudose 
(Progresul) același timp, 10) S. Szalai (Re
colta) 9h02’58”. N. Maxim (Dinamo), fiind 
penalizat în urma unor abateri de la regula, 
ment, are timpul de 9h04’06”. In clasamentul 
pe echipe conduc cicliștii de la Dinamo.

Astăzi are^ loc cea de a 3-a etapă : Orașul 
Stalin—Făgăraș și retur cu sosirea în Po
iana Stalin. Vineri este zi de odihnă.

Pronosport
cu 9 rezultate exacte, revenind fiecărui bu
letin cîte 139 lei.

Premiul iii a fost obținut de 8244 buletine 
cu 8 rezultate exacte, revenind fiecărui bu
letin cîte 24 lei.

Premiul întîi a fost obținut de participanții 
din următoarele regiuni: București 25; Arad 
1>; Bacău I; eluj 2; Constanța 2; Craiova 3; 

.Galati 2; Iași l; Ploești 2; Stalin 1; Su
ceava 2; Timișoara 4; Regiunea Autonomă 
Maghiară 2.

.................— ............ . - | -I ' .■ ,

„Să dâm patriei ctt mal multe acumulări socialiste peste plan 1“ *

CUM APARE NOUL
Discufia era foarte însuflețită. Unii mai

ștri mai vechi în producfie făceau propu
neri bine cîntărite, ou privire la sumele 
ce le-ar putea da peste plan; alții, mai 
tineri, afirmau că sumele propuse pat fi 
cu siguranfă depășite. In orice caz, che
marea celor din regiunea Stalin a sttr- 
nit interesul și entuziasmul tuturor celor 
de la „Clement Gotumld". Secretarul or
ganizației de partid, Tudar Cocra, insistă 
îndeosebi asupra eforturilor pentru desco
perirea și punerea în valoare a „noului" 
in producție.

La sfirșitul ședinței deschise a organi
zației de partid, tînărul strungar Marin 
Ștefăneșcu, de la atelierul mecanicului 
șef, îl opri pe tovarășul Cocra și-l rugă 
să-i explice mai amănunții ce înțelege el 
prin „nou" in producție. Secretarul zimbi.

— Sînt multe aspecte. N-aș putea să 
fi le înșir pe toate. Dar vino diseară la 
organizație. Am să încerc cu un exemplu... 
dar vino diseară și o să vorbim.

★
— Deunăzi își începu povestirea top, 

Cocra — discuttnd cu tovarășul Constan
tin Ș-ndrilaru de la turnătorie, am avut 
ocazia să sezisez încă o verigă a ceea ce 
se cheamă nou în viata patriei noastre. 
...Un timp, seoția turnătorie nu a reușit să 
facă fafa ritmului de lucru al celorlalte 
secții, iar acum lucrurile se petrec in
vers.

Cum s-a ajuns ta 
flăm noul,

Atelierul, îl știi, e 
cochilele înșirate in 
speciale.

— Acestea sînt —

asta? Tocmai aici a-

micuf, dar curat, cu 
cadrul dispozitivelor

______ _ __ mi-a spus cu modes
tie ''omunistul Șindrilaru arătîndu-mi 
cochilele fructul muncii neobosite a mi
cului colectiv.

Istoria cochllelor e simplă, dar totuși 
plină de un adine substrat. Istoria cochl
lelor este o părticică â ' ' ' ' 
nou a! patriei noastre.

Cunoști doar faptul că 
buie să asigure tălpile șt 
șinilor electrice de călcat.

Se lucra bătrînește, turnindu-le în for
me de pămînt și rezultatul era că se fă
ceau puține, iar din acest puțin, jumăta
te era rebut.

Celelalte secții nu puteau lucra normal,

istoriei omului

turnătoria tre- 
presoar ele ma

Neprimind tălpile de la turnătorie, aveau 
goluri. Uzina noastră, a, fost nevoită un 
timp să comande tălpi și presoare la 
„Neptun“-Cîmpin.a sau la „Fer oe mail"- 
Ploești.

Cei de la turnătorie s-au simțit oare
cum jigniți. S-au sfătuit între ei și au a- 
juns la concluzia că așa nu mai merge, 
trebuie să lucreze altfel.

Au început oamenii să uite de odiknă, 
de masă și somn, s-au sfătuit cu ingine
rii și au ajuns la concluzia că numai o 
cochilă din fontă îi poate scoate din im
pas.

Era nespus de greu la început. îmi a- 
mintesc de zilele ploioase, mohorîle de 
toamnă, cînd se făceau primele încercări. 
Prima oară nu au dat rezultate. Corpul 
turnat nu ieșea, bine, din cochilă și. avea 
prea multe parozități, La a doua încer
care, — după unele modificări —• piesa 
era scoasă ușor din cochilă, dar tot avea 
pori în partea de șus a tălpii.

După primele rezultate, nereușite în în
tregime, dar oare au constituit totuși em
brionul reușitei, colectivul de inovatori 
de la turnătorie s-a adresat cabinetului 
tehnic. Au răsfoit traducerile unei colec
ții de reviste sovietice de specialitate 
care arătau .experiența unor turnători clin 
Uniunea Sovietică. Au încercat cîteva din 
aceste, procedee și au ohtinut rezultate și 
mai bune. Unele parozităti mai persistau 
însă.

Intr-o bună zi, comunistul Dumitru Lă- 
zăroiu, tehnolog șef al uzinei, i-a chemat 
la el. a ascultat cu atenție explicațiile cu 
priuire la experiențele de pînă atunci, iar 
în lac de concluzii, le-a înmînat o carte 
care cuprinde cele mai noi descoperiri în 
domeniul turnătoriei. Cartea „Turnarea în 
forme metalice", editată de Institutul 
știinfific metalurgic din Leningrad, indica 
cea mai nouă metodă de eliminare a ae
rului- din fontă. Folosind principiile gene
rale enunțate în carte, adaptindu-le la 
cochilă lor și perfecfiontnd-o astfel, ino
vatorii au izbîndit.

Reușita definitivă a fost obținută la în
ceputul lunii aprilie.

Acum cred că ai aflat, la turnătoria 
noastră se toarnă simultan cite două pie
se de două zeci de ori mai repede decît

dura cu vechiul sistem turnarea unei 
singure piese.

Se pune insă o problemă. Cu aseme
nea creștere a productivității în turnăto
rie se inversează rolurile in c» privește 
raportul ei au celelalte secții. De la 1 
iulie, turnătorii dau a cantitate de tălpi 
care ar putea îndestula și alte fabrici, nu 
numai pe a noastră. Acum... cred că tova
rășii din celelalte secții ar trebui să ex
tindă strunjirea pe carusel ca să pună în 
lucru cît mai multe piese. Și n-ar strica 
să introducă și două schimburi. Cred in
să că tot vor rămîne în urma turnătoriei 
dacă nu vor căuta și ei metode noi de 
muncă.

— Turnătoria nu mai are nici 4 la sută 
rebuturi, dă produse mult mai dense care 
se pot șlefui mai frumos, iar prețul . de 
cast al unei tălpi a scăzut, la aproape 
a treime.

In dosarul nr. 219H955 de la cabinetul 
tehnic, printre desene, calcule și referate', 
se află un proces verbal care stabilește 
recompensa provizorie, neimpozabilă, 
11.548 lei, care se cuvine colectivului 
ino.V.atO.r-i de la turnătorie. In același 
sar sînt notate și sutele de mii de lei 
re revin stalului datorită inovației.

Este sau nu acesta „noul", unul din 
număratele aspecte ale noului ce crește 
în patria noastră?

♦
Terminîndu-și povestirea, secretarul îl 

întrebă pe top, Ștefăneșcu:
— Și tu? Ce ai de gînd? După calculele 

provizorii ne-am angajat să dăm acumu
lări socialiste peste plan de 400.000 lei 
pînă la 23 August. Care-i partea de con
tribuție a brigăzii tale? Bineinfeles, 
afară de faptul că lucrează 
lui 1962.

Tinărul zîmbi.
— O știți doar. Facem 

23.000 lei. Sînt sigur că o 
mai mult. 
povestit...

de 
de 

do- 
ca-

ne-

in
în contul anu-

economii de 
să obținem și 

Dar după cele ce mi-ați 
vedeți, aș vrea... ba sînt 

chiar sigur că vom face și două mașini- 
unelte din materiale vechi recuperate. E 
și asta o contribuție, nu?

Secretarul îl privi cu drag și, fără să-i 
răspundă, îi întinse mina.

SANDU MANEA

!
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Vizita delegației agricole 
sovietice în S.U.A.

DES MOINES 20 (Agerpres). Cores
pondentul special al agenției TASS trans
mite : La ÎS iulie, delegația agricolă sovieti
că a. petrecut prima zi în statul Iowa. Popu
lația din acest stat și presa locală manife
stă un mare interes față de vizita oaspeților 
sovietici. Locuitorii orașului Des Moines îi 
întîmpină cu căldură. Delegația sovietică 
este însoțită de 60 de reprezentanți ai presei, 
cinematografiei și televiziunii americane. 
Posturile locale de televiziune organizează 
programe speciale consacrate vizitei delega
ției în statul Iowa.

In dimineața zilei de 18 iulie, delegația a 
vizitat ferma lui Richard Alleman, care se 
găsește la 22 mile nord de Des Moines, unde 
a fost întîmpinată de peste 100 de fermieri 
din această regiune, sosiți aici pentru a-i cu
noaște pe oaspeții din Uniunea Sovietică.

In'timpul zilei, reprezentanții colegiului a- 
gricol din statul Iowa au făcut cunoscută 
delegaților starea în care se găsește agricul
tura statului Iowa. Apoi, conducătorul dele
gației, V. Mațkevici, primul locțiitor al mini
strului Agriculturii al U.R.S.S,, a convocat o 
conferință de presă în cadru] căreia a răs
puns la întrebările puse <le corespondenți cu 
privire la agricultura sovietică

Seara, Camera de Comerț din Des Moines 
a oferit o recepție în cinstea delegației agri
cole sovietice. Delegația a fost salutată de 
Lio Howo, guvernatorul statului țoWa. Sînt 
bucuros să vă salut în Iowa, a spus în limba 
rusă guvernatorul. Schimbul de delegații a- 
gricole între U.R.S.S. și S.U.A., a continuat 
el. va servi la crearea unei atmosfere de în
credere între țările noastre. Îmi amintesc de 
colaborarea noastră cu armata sovietică în 
timpul celui de a| doilea război mondial și 
în special de momentul întîlnirii.noastre cu 
soldații sovietici în Germania. în aprilie 
1945. Această întîlnire ne-a permis atunci să 
ne înțelegem mai bine unii pe alții, Colabo
rarea dintre popoarele noastre va aduce fo
loase nu numai Uniunii Sovietice și S.U.A,. 
ci și întregii lumi.

Apoi, Van Dresser, primarul orașului Des 
Moines, Care a luat Cuvîntul, i-a salutat pe 
delegați în numele locuitorilor orașului și 
și-a exprimat speranța că schimbul de dele
gații agricole va aduce „mult bine celor 
două țări și, în primul rînd, va crea prie
tenia, care are o însemnătate atît de mare,,."

In cuvîntarea sa, Howard Hille, președin
tele Uniunii fermierilor din statul Iow», 
și-a exprimat speranța că relațiile comercia
le dintre S.U.A. și U.R.S.S. vor fi lărgite. 
Pe cîțiva dintre bunii mei prieteni, a spus 
el, i-am îndrăgit și, făcînd afaceri cu ei, am 
început să nutresc față de dînșii un senti
ment de respect. Sper că vom începe să fa
cem comerț cu Rusia, nu un simplu comerț, 
de mici proporții, ci un comerț intens care să 
prezinte avantaje reciproce.

Delegația sovietică a fost de asemenea sa
lutată de președintele Colegiului agricol 
din statul Iowa. de președintele Camerei de 
Comerț din Des Moines și de președintele 
comitetului agricol al acestei camere.

V. Matkeviei, șeful delegației agricole so- 
. vietice, care a luat cuvîntul în încheiere, a 
mulțumit călduros celor care au organizat 
recepția pentru primirea călduroasă 
delegației.

La 19 iulie, delegația sovietică a 
spre orașul Codar Rapids.

DES MOINES 20 (Agerpres). — 
transmite : Delegația agricolă sovietică care 
a sosit la Des Moines se află în centrul a- 
tentieî opiniei publice și presei din statul 
Iowa. Ziarele locale publică în primele pa
gini știri amănunțite și fotografii privind 
vizita delegației sovietice.

Intr-un articol redacțional consacrat so
sirii delegației agricole sovietice în statul 
Iowa. ziarul „Tribune" subliniază că „majo
ritatea locuitorilor din Iowa sînt ferm con
vinși că vizita delegației rușe în S.U.A. și 
a delegației americane în Rusia nu poate să 
dea decît rezultate bune". „Această vizită 
poate da rezultate rodnice, scrie in conti
nuare ziarul, în domeniul agriculturii ca și 
în privința îmbunătățirii relațiilor între ce
le două țări. Însuși faptul prezenței delega
ției ruse în Iowa și a delegației americane 
în Rusia dovedește că pot fi înlăturate unele 
obstacole care siîrnesc neînțelegere. Unul 
din aceste obstacole se explică prin lipsa de 
contact între cele două țări'1.

Ziarul „Des Moines Register" publică tex
tul integral al declarației făcute de șeful de
legației sovietice, Mațkevici, la sosirea la 
Des Moines și mai multe articole cu privire 
la vizita delegației sovietice la New York și 
Des Moines. Relevînd primirea caldă, priete
nească, pe care populația americană o^ face 
delegației sovietice, ziarul subliniază că 
schimburile de delegații trebuie să ducă la 
stabilirea celor mai bune legături de înțele
gere reciprocă dintre Statele Unite și Uniu
nea Sovietică.

făcută

plecat

TASS

mod efectiv la realizarea acestor înalte 
scopuri". Consecvente acestor principii pe 
care le-au înscris în Tratat țările noastre 
alături de celelalte țări ale marelui lagăr ai 
socialismului, depun eforturi susținute pen
tru apărarea și întărirea păcii.

Tratatul de prietenie, colaborare și asis
tență mutuală încheiat la Varșovia în cursul 
acestui an între cele opt țări iubitoare da 
pace din Europa, printre care se numără -șir 
R. Cehoslovacă și R. P. Romînă ridică zio 
stavilă de 
de război 
creează o 
securității 
împotriva 
luată in 
apărare a

Politica 
dovedește 
sprijinit cu căldură toate acțiunile între*! 
prinse în ultimul timp pe linia destinderii. 
Internationale. In rîndul acestor acțiuni se 
numără și tratativele sovieto-iugoslave de 1® 
Belgrad, ale căror rezultate au fost primite." 
cu deosebită satisfacție atît de poporul-nost 
tru cît și de cel cehoslovac. Popoarele noassi 
tre. care doresc în mod sincer rezolvarea, 
tuturor problemelor litigioase pe calea- trata»! 
tivelor, au primit de asemenea cu bucuri»1 
deschiderea conferinței de la Geneva a șefi-* 
lor guvernelor celor patru puteri, convină»1 
fiind că aceasta va aduce o contribuție îne< 
semnată la rezolvarea diferitelor problemen 
internaționale. t mîi

Dezvoltînd mai departe legăturile sal». 
prietenești cu poporul cehoslovac pe bazai 
Tratatului încheiat acum șapte ani, poporul 
nostru știe că în acest fel contribuie la îm> 
floricea țării sale și la întărirea marelui lagăr1 
al socialismului. Cu prilejul celei; deign 
șaptea aniversări a Tratatului de prietenia?; 
colaborare și asistență mutuală, poponuE: 
romîn urează poporului frate cehoslovac rifit1 
succese în lupta sa pentru construirea social» . 
lismului și apărarea păcii. - <’u"

N. LUPU'm
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Sosirea președintelui Ho Și Min la Pekin 1

granit în calea oricăror planuri' 
făurite, de cercurile agresive iși< 

bază trainică pentru asigurarea 
acestor țări. El nu este îndreptat’ 
nimănui, nefiind decît o măsură! 
vederea întăririi capacității de 

țărilor care l-au semnat. -Ak țe" 
externă a țărilor democratise, 

cu prisosință acest lucru. Ele aU
“ildură toate acțiunile între*!

PEKIN 20 (Agerpres). — China Nouă 
transmite : După cum anunță postul de radio 
Pekin, Ho Și Min, președintele Republicii 
Democrate Vietnam, a sosit la 20 iulie, pe 
bordul unui avion la Pekin. Pe aeroport el 
a fost înțîmpinat de Ciu En-lai, premierul

Consiliului de Stat al R.P. Chineze, și d0 
alți reprezentanți ai guvernului, de ambas*». 
dorul Republicii Democrate Vietnam în 
publica Populară Chineză, de primarul 
șului Pekin și de alte persoane oficiale.

M. A. lasnov, președintele Comitetului Executiv 
al Sovietului orășenesc Moscova l-a

MOSCOVA 20 (Agerpres). — TASS trans
mite: La 19 iulie, lordul-primar al Londrei, 
sir Seymour Howard, care se află la Mos
cova la invitația Sovietului orășenesc Mos
cova, a fost primit de M- A. 
ședințele Comitetului Executiv 
lui orășenesc Moscova.

Sir S. Howard s-a interesat
dc construcția culturală și economică din 
Moscova, de structura și activitatea sovie
tului, de bugetul orașului. Convorbirea a 
durat peste două ore.

lasnov, pre- 
al Sovietu-

îndeaproape

Rem
ora*

primit pe lordul-primar al Lojțdrefr
In cursul aceleiași zile, M. A. Iashov a 6l 

ferit un dejun în cinstea lui sir Ș. Howard. 
La dejun au participat deputați ai Șpvi’ep; 
tului orășenesc Moscova, funcționari al Mta 
nisterului Afacerilor Externe al U.R.S.S,, aț; 
Ministerului Culturii al U.R.S.S., ai Așoci^y 
ției unionale pentru relațiile culturale ciț. , 
străinătatea. , ic ; itsi

A participat de asemenea S. Parrott1, 
sărcinat cu afaceri ad-interim al Marii Brl-'' 
tanii în U.R.S.S. y \

Dejunul s-a desfășurat într-o atmosferă- 
prietenească. w soa ?

■ a >■ ra; '■ 
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’’ ilin an de la încetarea ostilităților In Indochina

Acum un an privirea opiniei publice mon
diale era ațintită plină de speranță tot 
înspre Geneva, unde lua sfîrșit conferința 
carte a dus la încetarea ostilităților din 
Indochina. Semnarea acordurilor de la 
Geneva în iulie anul trecut a avut ca 
urmare încetarea unui război care ani înde
lungați făcuse nenumărate victime și care 
amenința să fie extins asupra întregii Asii, 
punînd în gravă primejdie pacea mondială.

In cursul anului care a trecut de la sem
narea acordurilor die la Geneva, o serie în
treagă 
acorduri 
cetarea 
nile de 
au fost 
tiveile teritorii prevăzute prin acorduri,

de probleme prevăzute în aceste 
au fost rezolvate. Astfel, după în- 

focului, au fost efectuate operațiu- 
concentrare șl dislocare a trupelor, 
evacuate și predate părților respec- 

’, au 
fost eliberați și predațî prizonierii de 
război. In toate acestea un merit deosebit 
ii revine comisiei internaționale de control 
șl supraveghere pentru Indochina, alcă
tuită din reprezentanți ai Indiei, Poloniei și 
Canadei eare au desfășurat și desfășoară o 
activitate rodnică în controlul și suprave
gherea respectării acordurilor de la Geneva.

In partea de nord a Vietnamului, în
R. D. Vietnam, se desfășoară cu avînt con
strucția pașnică. Guvernul R. D. Vietnam, 
respectîndu-și cu sfințenie semnătura pusă 
pe acordurile de la Geneva veghează cu 
strictețe la respectarea clauzelor acestora. 
Ducînd o politică de pace guvernul R. D. 
Vietnam a cîșțigat un deosebit prestigiu în 
rîndurile popoarelor, în special al celor 
asiatice. El a stabilit relații de colaborare 
prietenească cu o serie de state și și-a în
tărit legăturile prietenești cu țările frățești 
din lagărul păcii și al socialismului. Recenta 
vizită a delegației guvernamentale a R. D. 
Vietnam în R. P. Chineză și U.R.S.S. a con
tribuit la strîngerea acestor legături de 
colaborare frățească. Ajutorul pe care R. D. 
Vietnam îl va primi din partea R. P. Chi
neze și a U.R.S.S, va da un nou și puternic 
avînt muncii pașnice de reconstrucție desfă
șurată de poporul Republicii Democrate 
Vietnam,

Ng același lucru se petrece însă in Viet
namul de sud. în Laos și Cambodgia. Aflîn- 
du-se sub influența unor puteri străine care 
se amestecă tot mai mult in afacerile lor 
interne guvernanții acestor state și cei care 
ii sprijină încalcă sistematic acordurile de 
la Geneva.

Deși acordurile de la Geneva prevăd că 
statele indochineze nu pot fi incluse în nici 
un bloc militarist și că pe teritoriul lor nu 
pot fi înființate baze militare străine, încă 
pe cînd la Manilla a fost semnat tratatul
S. E.A.T.O., participanții la acest bloc agre
siv au inclus Vietnamul de sud, Laosul și 
Cambodgia în zona asupra căreia se extinde 
această grupare militarists.

Acțiunile de cruntă represiune desfășurate 
în cele trei state indochineze împotriva 
tuturor forțelor patriotice nu lasă nici o 
îndoială asupra faptului că premierul Viet
namului de sud, Ngo Dinh Dlem, ca șl auto
ritățile din Laos și Cambodgia, pregătesc o 
nouă și gravă violare a acordurilor de la 
Geneva — împiedicarea desfășurării unor 
alegeri generale libere, care conform clauze
lor acordurilor ar urma să aibă loc în 
cursul acestui an în Laos și Cambodgia și 
In cursul anului viitor în întregul Vietnam, 
fa nord și la sud de paralela 17. In fața lui

Ngo Dinh Diem și a celor ce-1 sprijină a; 
devenit limpede că desfășurarea alegerilor?,: 
generale, care vor trebui sa ducă la unifica
rea Vietnamului, vor pecetlui soarta l(ît,1' , 
și a guvernului său corupt și urîț de popor. . 
De aceea el nu se mărginește doar la repre- ; 
siuni împotriva forțelor populare ci îrtipieV 
dică fățiș ținerea alegerilor sub pretextul că‘ 
el n-a semnat acordurile de la Geneva.

In ciuda încercărilor guvernului sud viet
namez de a face imposibilă efectuarea-ale»- 
gerilor generale în Vietnam. Fam Van Dong 
locțiitorul primului ministru al R. D. Viet
nam a trimis la 19 Iulie, din dispoziția 
și în numele președintelui Ho Și Min, o notă 
Vietnamului de sud în care propune din nou 
ca autoritățile competente ale Vietnamului 
de sud să-și numească reprezentanți care, 
împreună cu cei ai R. D. Vietnam, să îticea- 
pă conferința consultativă în termenii pre. 
văzuți de acordurile de la Geneva.

Față de întreaga situație creată în Indo
china, în urma numeroaselor încălcări ale 
acordurilor de la Geneva, îngrijorare®' opi
niei publice mondiale este pe deplin iustifi- 
cată. ' »

Pe lîngă presa de diverse orientări dfn în
treaga lume, dar în special din Asia, glasu
rile cele mai autorizate at-ag atenția asupra 
primejdiei în care se află aplicarea acordu
rilor de la Geneva și asupia gravelor;, re
percusiuni pe care nerespeciarea lor le-a4 
putea avea asupra păcii mondiale In deciăi 
rația lor comună semnată la Moscova, N. A. 
Bulganin și J. Nehru, șefi ai guvernei >r unor 
țări care și-au asumat o răspundere deose
bită în traducerea în viață a acordurilor dt 
la Geneva, au ținut să adreseze tuturor guf 
vernelor de care depinde îndeplinirea preve* 
derilor acordurilor, apelul de a face tot, po. 
sibilul pentru îndeplinirea obligațiilor lor 
pentru ca scopurile acordurilor să poată fi 
realizate pe deplin. Ei au subliniat cu deo
sebită insistență necesitatea ca guvernele in
teresate să îndrepte eforturile lor spre efec
tuarea alegerilor, ca fiind premiza reglemen
tării politice în Indochina, prevăzută în a- 
cordurile de la Geneva. Primejduirea conți* 
nuei aplicări a acordurilor a determinat sub
linierea necesității respectării clauzelor , ar, 
cestora și în declarația comună semnată la 
Varșovia de J. Cyrankiewicz și J. Nehru, îtf 
comunicatul comun al guvernului R.P. Chi
neze și a! guvernului R. D. Vietnam, precum' 
și în declarația comună a guvernului sovie-, 
tic și guvernului R.D. Vietnam semnate cu 
prilejul vizitei delegației guvernamentale ă 
R.D. Vietnam în frunte cu Ho Și Min în' 
R. P. Chineză și în U.R.S.S.

Acum cînd conferința de la Geneva a șe-, 
filor guvernelor celor patru puteri deschide 
în fața întregii omeniri perspectiva găsirii 
unor căi pentru reglementarea problemelor1 
litigioase, a unor căi care pot dnce la des-; 
tinderea internațională și instaurarea unei, 
păci trainice, dorința unanimă a popoarelor 
ca acordurile semnate anul trecut la Gene
va să fie respectate în interesul păcii, este* 
cu totul justificată. Aceasta pentru că, res..; 
pectarea acordurilor la care se alunge, în 
cursul tratativelor pentru rezolvarea unor- 
importante probleme internaționale, va întări 
încrederea popoarelor în rolul deosebit - pe 
care tratativele vor trebui să-1 joace de a«G.; 
cum încolo în viața internațională.

A. STANCIU



Romînia liberă roi 21 iulie 1955 — Nr. 3356Pag. 4-a

LUCRĂRILE CONFERINȚEI DE LA GENEVA 
A ȘEFILOR GUVERNELOR CELOR PATRU PUTERI

Ședința din după amiaza zilei de 19 iulie 
a șefilor delegațiilor

(Continuare din numărul trecut al ziaru'ui) ■----------------------------------------- ______—
In legătură cu aceasta, în unele declarații 

■..făcute la conferință a fost ridicată problema 
■garantării securității Uniunii Sovietice.

Noi dorim, a spus in legătură cu aceasta 
. N. A. Bu'ganin, să facem precizări in pro
blema garanțiilor Propunerea cu privire la 
garanții este de înțeles cînd este vorba de 
un stat slab, incapabil să se apere din punct 
de vedere militar. In cazul de fată se vor 
bește de garanții pentru Uniunea Sovietică. 
Este absolut limpede că orice propuneri în 
acest sens nu au nici un fel de temei.

N. A. Bulganin a declarat că după părerea 
delegației sov.ietice, trebuie căutate soluții 
care sățină seama de împrejurările exis
tente. Să începem, a spus e', prin a slăbi în
cordarea între grupările de state create în 
Europa. Fără a elibera țările participante 

«la aceste grupări de obligațiile asumate în 
■baza tratatelor și acordurilor existente, 
după părerea noastră, ar trebui să se cadă 

■de acord ca țările menționate să se abțină 
de la folosirea forței armate una împotriva 
celeilalte și să soluționeze toate litigiile prin 

jmijloace pașnice. Acesta ar fi un prim pas 
țpe calea creării unui sistem de securitate 
în Europa. Participarea la această acțiune, 
pînă la unificarea Germaniei, a celor două 

■părți ale Germaniei — Republica Federală 
Germană și Republica Democrată Germană 

<*-7 ar contribui la înlăturarea neîncrederii 
; dintre state, creînd astfel premizele pentru 
:reglementarea definitivă a problemei ger- 
.mane. Pe de altă parte, participarea celor 
-două părți ale Germaniei la crearea unui 
sistem de securitate colectivă în Europa va 

' contribui la apropierea dintre ele pe tărîmul 
activității comune de întărire a păcii în 
Europa, ceea ce este deosebit de important 
pentru realizarea unității Germaniei pe baze 
pașnice și democratice.

Pasul următor, a continuat N. A. Bulganin, 
•.ar fi lichidarea grupărilor de state existente 
și înlocuirea lor printr-un sistem general 
european de securitate colectivă. In felul 
acesta, un asemenea obstacol în calea uni
ficării Germaniei ca participarea Germaniei 
occidentale la grupările militare menționate, 
ap fi în'ăturat și ar fi creată o atmosferă 
favorabilă unificării Germaniei.

După ce a arătat că însăși viata impune 
necesitatea apropierii dintre Republica 
Democrată Germană și Republica Federală 
Germană ceea ce ar contribui cel mai bine 
Ia îndeplinirea sarcinii reunificării Germa
niei, N. A. Bulganin a spus că în ce-1 pri
vește, guvernul sovietic este gata să facă 
tot ce depinde de el în această direcție.

In încheiere, N. A. Bulganin a arătat că 
în declarațiile făcute în cadrul conferinței 
au fost formulate considerente cu privire la 
fe’ul în care trebuie să se tină alegerile pe 
întreaga Germanie, considerente care merită 
atenție și care prezintă fără îndoială im
portantă și trebuie să fie examinate la 
mdtnentul oportun acordîndu-se o deosebită 
atenție și respect părerii și propunerilor ger
manilor înșiși. N. A. Bulganin și-a expri
mat speranța că punerea de acord a puncte
lor de vedere asupra problemelor referitoare 
la felul în care să se țină alegerile pe în
treaga Germanie nu va prezenta dificultăți 
dacă vor fi luate măsuri comune pentru 
cre’rea condițiilor necesare.

După N, A. Bulganin a luat cuvîntul D 
Eisenhower care a exprimat punctul de 
vedere al delegației S.U.A.

El s-a ocupat în primul rînd de problema 
Uniunii nord-atlantice (NATO). După 
păre-ea lui această Uniune este un instru
ment al păcii. Amintind că în decembre 
1950 sau ianuarie 1951 el s-a înapoiat în 
Europa în calitate de șef al cartierului gene
ral al forțelor armate ale Uniunii nord- 
atlantice, Eisenhower a declarat că el a 
acceptat acest post deoarece a considerat că 
Uniunea nord-atlantică este un instrument 

al păcii El a adăugat că a văzut destule 
războaie și n-ar fi acceptat niciodată să 
preia comanda dacă ar fi considerat că 
Uniunea nord-atlantică pregătește un război 
și nu servește cauza păcii. El a adăugat ci 
tratatele pe care le creează țările Uniunii 
nord-atlantice sînt îndreptate împotriva agre
siunii — agresiune dinafară sau chiar din 
partea țărilor participante la tratat.

Ocupîndu-se de includerea Germaniei oc
cidentale în blocul nord-atlantic. Eisenhower 
a spus că există anumite limitări ale poten
țialului ei militar și al forțelor ei armate 
care în nici un caz nu pot acționa separat, 
independent.

Arătînd că S.U.A. participă la NATO, 
Eisenhower a declarat că S.U.A. nu vor 
deveni niciodată parte într-un război de 
agresiune și că S.U.A. cred în tratative, în 
conferite prietenești.

E. Faure care a luat apoi cuvîntul, a 
dec'arat că sistemul propus de delegația 
sovietică nu numai că amînă restabiFrea 
Germaniei pe un te-men nedefinit, dar nici 
nu dă măcar posibilitatea de a stabili acest 
termen. După părerea lui Faure, pentru a fi 
de acord cu o asemenea întîrziere sînt nece
sare condiții care nu există în prezent. Una, 
din aceste condiții este dorința de a preciza 
acest t»rmen, deoarece dacă acest lucru n'i 
va fi făcut, unificarea Germaniei va fi 
amînafă la infinit și în , felul acesta va fi 
exc'usă. ■

Faure a declarat că întrucît Germania 
restabilită va răraîne în sistemul acorduri
lor atlantice și luînd în considerare că a- 
ceste acorduri sînt defensive și că puterile 
occidentale nu cer Uniunii Sovietice ca ea 
să se bazeze pe aceste acorduri, este posibil 
ca, la baza propunerii făcute de Eden, să 
se obțină o mai rapidă soluționare a pro
blemei restabilirii Germaniei.

In încheierea ședinței, N. A. Bulganin a 
subliniat că el consideră prețios și util 
schimbul de păreri care a avut loc și a făcut 
unele observații pe marginea celor ce s-au 
sous în problema NATO. N, A. Bulganin 
și-a exprimat recunoștința pentru declarația 
deosebit de imoortantă a președintelui 
Eisenhower cu privire la poziția sa și pozi
ția guvernului său în .problema războiului. 
N. A. Bulganin a sous că această declara
ție a președintelui S.U.A. are o importantă 
extrem de mare pentru cauza păcii între po 
poare.

Noi. conducătorii sovietici, a declarat N. A. 
Bulganin, îl cunoaștem pe domnul Eisen
hower ca comandant de oști și soldat și ca 
președinte al unui stat mare și credem în 
declarațiile sale. Dar, după el în Europa au 
fost alți lideri militari ale căror declarații 
le cunoaștem bine cu toții. Ele sînt departe 
de cuvintele nobile ale d-lui Eisenhower. 
Consider necesar să spun acest lucru aci.

In continuare N. A. Bulganin a citat un 
exemplu care,arată că Uniunea Sovietică are 
toate temeiurile să fie neliniștită și circums 
oectă în problema NATO. După cum se știe. 
U.R.S.S. a făcut încercări de a intra în a- 
ceastă organizație. Acest lucru i-a fost însă 
refuzat. Aceasta a confi-mat încă odată ade- 
vărate'e teluri ale NATO, și U.R.S.S. a tras 
concluzia că nu este vorba numai de acele 
sarcini, ale NATO despre care s-a vorbit aci. 
In ce privește însă pactul de la Varșovia, 
el este tntr-adevăr defensiv, deoarece a foș: 
creat dună ce NATO a început să-și desfă
șoare activitatea.

La sfîrș.itul ședinței, șefii guvernelor au 
hotărî! că examinarea problemei germane 
trebuie continuată în ședirița, din 20 iulie 
a celor patru miniștri ai AfaceriMr Externei 
urm’nd ca șefii guvernelor să revină mai 
tîrziu asupra discutării problemei germane.

Următoarea ședință a șefi'or guvernelor 
celor patru puteri are loc la 20 iulie ora 16. 
Ședința miniștrilor Afacerilor Externe are 
loc dimineața.

Ședința din după amiaza zilei de 20 iulie 
a șefilor delegațiilor

Ședința din dimineața zilei de 20 iulie 
a miniștrilor Afacerilor Externe

GENEVA 20 (Agerpreș).— Corespon
dență specială.

In cursul ședințelor de miercuri dimi
neață cei patru miniștri de externe au con
tinuat discutarea problemelor legate de 
chestiunea reunificării . Germaniei și de 
securitatea colectivă cmppeană. Ei au con
venit să recomande șefilor guvernelor ca în 
Cursul ședinței de miercuri după am'ază să 
se discute cel de al doilea punct de pe 
ordinea de zi: securitatea europeană.

Ședința din 20 iulie a șefilor guverne'dr 
a început la orele 16 sub p-eședinția d-lui 
Eden și a luat șfîrșit la orele 17,45.

Șefii delegații'or au avut un schimb vi.U 
de păreri. Ei au luat cuvîntul, de, mai multe 
ori, Ca o concluzie generală s-a ajuns tă 
hotărîrea comună de a însărcina pe mi- 
niș'rli de externe să studieze cele discutate 
și să găsească o propunere acceptabilă care 
să fie supusă din nou în discuția șefilor 
delegațiilor.

In cadru! acestei ședințe au luat cuvîn
tul: N. A. Bulganin, Eisenhower, Faure și 
Eden.

N. A. Bulganin a prezentat proiectul tra
tatului general de securitate colectivă îh 
Europa.

N. A. Bulganin, exprimînd principiile fun
damentale ale proiectului,, a , prezentat ob
servațiile delegației Uniunii Sovietice cu 
privire la felul în care trebuie organizată 
securitatea colectivă în Europa.

Președ'ntele Consiliu'ui de Miniștri al 
Uniunii Sovietice a arătat că Uniunea So
vietică acordă o importanță deosebită sis
temului securității colective în Europa șl 
crede că numai totalitatea statelor, mici și 
mari, care sînt în măsură să asigure secu 
ritatea europeană, pot și trebuie să partici
pe la realizarea acestui tratat, în așa fel 
încît Europa, dintr-un teatru de război, să 
devină o citadelă a păcii și securității. EI 
a subliniat cele două etape care, conform 
părerii delegației sovietice, pot duce la rea
lizarea acestui plan.- Ambele etape au fost 
expuse în prima declarație sovietică la con
ferința celor patru mari puteri. Părerea de
legației sovietice este că crearea sistemu
lui de securitate colectivă în Europa ar 
pune capăt neîncrederii dintre state, neîn
credere ce se datorează existenței în Euro
pa a unor grupări militare opuse.

Un sistem de securitate colectivă în Eu
ropa ar crea o atmosferă de încredere în
tre statele europene, și nu numai între 
statele europene: fără un. asemenea sistem 
nu pot fi rezolvate unele probleme, cum ar 
fi de pildă problema unificării Germaniei.

Delegația sovietică a declarat că este g3ta 
să studieze și alte propuneri cu privire la 
securitatea colectivă, cum ar fi de pildă di
feritele puncte de vedere care au fost ex
primate în cadrul actualei conferințe a ce
lor patru mari, puteri. ,,

Președintele- Statelor Unite, Eisenhower, 
referindu-se la rezolvareaproblemei 'unifi
cării Germaniei a-arătat-că această proble
mă este legată de problema securității ' în 
Europa și a propus să se creeze un aparat 
și un organ care să fie însărcinate cu stu
dierea punctelor de vedere expuse de către 
șefii celor patru mari puteri. Eisenhower a 
subliniat că atmosfera de colaborare care 
domnește întfe delegații îndreptățește con
vingerea că se va putea obține un rezultat 
pozitiv.

A luat aooi cuvîntul președintele Consi
liului de Miniștri , al Franței, Faure. Sub
liniind ’că 'problema germană este legată de 
problema realizării securității colective în 
Europa, el a propus ca aceste probleme să 
fie analizate împreună.

In continuare, Faure a analizat expune
rea sovietică declarînd că ea conține multe 

idei prețioase care trebuie studiate atent de 
celelalte delegații prezente, cum ar fi de 
pildă: limitarea armamentelor sau 'angaja
mentul statelor de a nu recurge la forță 

‘pentru rezolvarea divergentelor care s-ai 
putea ivi.

A luat apoi cuvîntul ' șeful guvernului 
englez, Anthony Eden, care a scos in re
lief două aspecte : în primul rînd el a sub
liniat că scopul propunerilor delegației en
gleze, formulate în cuvîntarea de la prima 
ședință, este acela de a da ajutor oricărei 
țări victimă a agresiunii. El a arătat tot
odată că delegația engleză este gata să 
studieze, posibilitatea lărgirii participării la 
paCtul propus. In al doilea rînd. Eden a 
arăta) că in clipa de fată, în Europa, cînd 
Germania este divizată în două,' ri-af îi 
efectivă realizarea unui sistem general de 
securitate. El a propus ca cele două pro
bleme să fie studiate împreună, deci pro
blema unificării Germaniei și a securității 
colective.

Intr-o scurtă interventie, N. A. Bulganin 
a arătat că poziția sovietică în problema 
germană este c'ară. S-a spus — a subli
niat N. A. Bulganin — că există o legă
tură între problema germană și securitatea 
colectivă. Delegația sovietică crede că, fără 
îndoială, cele două probleme au într-ade- 
văr o anumită legătură, așa cum reiese 
din preambulul proiectului tratatului ge
neral de securitate, colectivă în Europa, 
propus' de delegația sovietică. Totodată, 
N. A. Bulganin arată însă că nu este totuși 
vorba de o singură problemă, ci de dopa 
probleme, și cum în ședința de astăzi pe 
ordinea de zi se află problema securității 
colective în Europa, aceasta trebuie să fie 
discutată,

Președintele Consiliului de Miniștri a! 
Uniunii Sovietice a subliniat că delegația 
sovietică nu pretinde că proiectul ei este 
desăvîrșit și de aceea, ea este gata să 
analizeze propunerile de îmbunătățire care 
ar putea fi făcute. El a arătat că delega
ția sovietică va studia cu atenție și cu im 
teres propunerile făcute de Eden. „Nu 
credem că toate țările vor intra deodată 
în tratatul securității colective — a spus 
președintele Consiliului de Miniștri al 
U.R.S.S.; va fi o anumită consecutivitate 
în intrarea acestor state".

După aceea a luat din nou cuvîntul pre
ședintele Statelor Unite Eisenhower, care 
a spus că, în intervenția sovietică, există 
idei care merită foarte multă atenție și 
care vor fi studiate de delegația america
nă, cu toate'deosebirile și punctele de ve
dere diferite existente. Dar participanțil ma
nifestă o sinceră dorință de pace. Sarcina 
noastră — a spus președintele Statelor Unite 
— este să rugăm pe miniștrii Afacerilor Ex
terne să găsească terenul care ar permite 
cuprinderea punctelor de vedere expuse în 
această ședință. Totodată, ei trebuie să co
ordoneze aceste puncte de vedere.

In continuare Eisenhower a.arătat că dele
gațiile nu oot și nu trebuie să părăsească 
conferința, fără a arăta lumii voința lor 
fermă de pace.

N. A- Bulganin s-a declarat de acord cu 
aceasta și, în unanimitate, s-a luat hotă
rîrea ca, orientîndu-se după discuția avută 
în după-amiaza acestei zile, în cursul di
mineții de joi la ora 11 miniștrii de externe 
ai celor patru mari puteri să analizeze îm
preună. problemele și să prezinte concluziile 
lot în ședința de după amiază a șefilor de
legațiilor.

Joi 21 iulie, la ora 11' are loc ședința mi
niștrilor de externe, iar după-amiază la 
ora 16 ședința șefilor celor patru dele
gații ale marilor puteri.

GENEVA 20 (Agerpreș). —- TASS trans
mite : In dimineața zilei de 20 iulie a avut 
loc cea de a doua ședință a miniștri or 
Afacerilor Externe ai celor patru puteri. Aii 
participat V. M. Molotov, J. Dulles, ,H. Mac 
Millan și A. Pinay.

Au fost prezenti de asemenea consilieri și 
experți ai celor patru delegații.

GENEVA 20 (Agerpreș). — TASS trans
mite : La 19 iulie președintele Consiliului 
de Miniștri al Franței Edgar Faure, a ofe
rit un dejun în cinstea delegațiilor sovietică, 
americană și engleză la conferința șefilor 
guvernelor celor patru puteri.

La dejun au luat parte : N. A. Bulganin, 
șeful delegației guvernamentale sovietice, N. 
S. Hrușciov, V. M. Molotov, G. K. Jukov și

Dejun oferit de N. A. Bulganin
în cinstea delegațiilor S.U.A., Franței și Angliei

GENEVA 20- (Agerpreș). — TASS trans
mite : La 20 iulie președintele Consiliului de 
Miniștri al. U.R.S.S., N. A. Bulganin, a oferit 
un dejun în cinstea delegațiilor S. U. A., 
Franței și Angliei, la conferința șefilor gu
vernelor celor patru puteri.

La dejun au participat primul ministru al 
Angliei A. Eden, șeful delegației engleze, 
H. Mac Millan, W. Hayter, A. Kirkpatrick, 
N. Brownjohn, membri ai delegației engleze,

Prînz oferit de N. A. Bulganin în cinstea delegației franceze
GENEVA 20 (Agerpreș). — TASS trans

mite : La 20 iulie, N. A. Bulganin, președin
tele Consiliului de Miniștri al U.R.S.S., a 
oferit un prînz în cinstea delegației fran
ceze la conferința șefilor guvernelor celor 
patru puteri.

Delegafia sovietică fine la curent pe observatorul 
R. D. Germane cu mersul conferinței

GENEVA 20 (Agerpreș). — TASS trans
mite :-V. M. Molotov, ministrul Afacerilor 
Externe al U.R.S.S., l-a primit pe Georg 
Handke, reprezentant al guvernului Repu
blicii Democrate Germane, locțiitor al mi
nistrului Afacerilor Externe al R. D. Germa
ne, care a sosit la Geneva cu prilejul confe
rinței șefilor guvernelor U R.S.S., S.U.A.,
Franței și Marii Britanii.

V. M. Molotov l-a informat amănunțit pe
G. Handke asupra conferinței șefilor guver

Sosirea la Geneva a unor ofițeri superiori americani 
și a unor consilieri ai președintelui Eisenhower

GENEVA 20 (Agerpreș). — Agenția Reu
ter anunță că amiralul Arthur Radford, pre
ședintele grupului mixt al șefilor de Stat 
Major al S.U.A., și generalul Alfred Gruen- 
ther, comandantul suprem al forțelor armate 
ale N.A.T.O. din Europa, au sosit la Geneva 
cu un avion special venind de la Paris. Ei 
sînt însoțiți de Robert Anderson, ministru 
adjunct al Apărării și de un grup de ofițeri

Ședința a fost prezidată de H. Mac 
Millan.

Miniștrii Afacerilor Externe au adoptat 
hotărîrea de a recomanda șefilor guvernelor 
celor patru puteri să discute în ședința lor 
din 20 
ordinea 
pene.

iulie cel de al doilea punct de pe 
de zi — problema securității euro-

Faure
americană și engleză

A. A. Gromtko, membri ai delegației guver
namentale sovietice.

La dejun am mai participat : A. Eden, șe
ful delegației engleze, H. Mac. Millan, A. 
Kirkpatrick și H.Caceia, membrii delegației 
engleze; John Foster Dulles, R. Bowie, H. 
Ph'eger, membri ai delegației americane.

Din partea Franței la dejun au luat parte: 
A. Pinay, A. Berrard, J. Laloy.

primul ministru al Franței E. Faure, șeful 
delegației franceze, A. Pinay, E. Dennery, 
E. D. Crouy-Chanel, G. Soutou, membri ai 
delegației franceze, J. Dulles, L. Thompson, 
H. Stassen, N. Rockefeller, J. Hagerty, D. 
Anderson, membri ai delegației americane.

Din partea sovietică la dejun au participat 
N. S. Hrușciov, V. M. Molotov, A. A. Gro- 
mîko, V. S. Semenov, G. N. Zarubin, I. A. 
Malik și S, A. Vinogradov.

La prînz au fost de fată E. Faure, A. 
Pinay, L. Joxe, J. Laloy, J. Duhamel, A. 
Arass.

Din partea sovietică la prînz au fost de 
fată N. S. Hrușciov, V. M. Molotov, G. K. 
Jukov, S. A. Vinogradov, G. N. Zarubin, L.
F. Ilicev și P. I. Erșov.

nelor celor patru puteri, mai ales asupra des
fășurării tratativelor cu privire la problema 
germană. V. M. Molotov, l-a anunțat de ase
menea pe G. Handke că delegația sovietică 
11 va {ine la curent pe reprezentantul guver
nului R. D. Germane ca și pînă în prezent, 
cu desfășurarea conferinței șefilor guverne
lor celor patru puteri.

La convorbire a participat și G. M. Pușkin, 
ambasadorul extraordinar și plenipotențiar 
al U.R.S.S. în R. D. Germană.

ai. forțelor.. armate americane . (aviație, ma
rină și forțele terestre).

De asemenea a sosit la Geneva venind de 
la Paris, Harold Stassen, consilier al preșe
dintelui Eisenhower în problemele dezar
mării și Nelson Rockefeller, consilier special 
pentru programul de folosire a energiei 
atomice.

pooooooooaoaooooo» După cea de a 3-a zi a conferinței —
este necesar un pact de securitate colec
tivă în Europa".

Și din nordul Europei vin luări de po
ziții favorabile. Astfel, „Politikel" din 
Copenhaga scrie; „Cuvîntarea lui Bulga
nin a fost privită ou interes deosebit pen
tru păstrarea contactului atît de izbutit 
realizat”.

Opinia publică consideră totodată ca 
un succes, bunul simț, rațiunea și spiri-. 
tul realist care au dus la scoaterea de 
pe ordinea de zi a așa zisei probleme a 
țărilo' de democrație populară Ziarul 
francez „Combat" considera chiar menți
onarea acestei „probleme" In cuvîntarea 
lui Eisenhower drept un „ecou neplăcut 
al războiului rece".

Discuțiile cu privire la securitatea co
lectivă care au început astăzi după masă 
au perspective pozitive dacă va domni a- 
ceiași bunăvoință ca la începutul confe
rinței. Ziarele apărute azi dimineață

Astăzi de dimineață miniștrii afaceri
lor externe au continuat discutarea 
primului punct, iar în ședința de după 
masă a șefilor delegațiilor s-a trecut la 
discutarea celui de al 

g ordinei de zi: problema 
8 tive în Europa. 
| In comentariile presei 
8 general o atmosferă de încredere in po- 
? sibilitatea rezolvării problemelor grele 
g ce stau în fața conferinței. Totodată 
5 însă există unele ziare și unii gazetari 
g care încearcă să dezorienteze opinia 
g publică, situindu-se pe vechea poziție 
5 a „războiului rece".
» Dacă întreaga suflare omenească își 

îndreaptă gîndul și urările spre succe
sul conferinței, pescuitorii tn apele tul- 

1 buri ale încordării internaționale refuză 
! să dezarmeze Astfel, „Daily Mail" a 
! scos din recuzită vechea și răsuflata 
I gogoriță a „pericolului dominației U- 
i niunll Sovietice în Europa", iar „New-
j York Heald Tribune" încearcă să pre'
j zinte poziția de pace a Uniunii Soviet i-
J ce ca provenind din „slăbiciune", cu 
I- toate că este știut că U.R.S.S. a venit
I- la conferință mai puternică ca oriclrtd,
p cu economia în plină înflorire, dar tot- 
; odată cu grifa pe care o acordă păcii șl 
LI, securității tuturor popoarelor din lume.

- Walter Lippman dă coexistenței pașnice 
b o interpretare reacționară fabricată de 
i el la iuțeală: „trai alături, rămînînd 
ț înarmați și mereu gata", iar „Daily
; News" scrie: „Sperăm că Ia festivalul 
! tndrăgostiților de la Geneva va exista 
; o serioasă doză de neîncredere din par- 
; tea celor trei delegații occidentale" 
t Aceste răbufniri ale „războiului rece" 
;■■ n-au insă nici o corelație cu cele ce se 
; înitmplă la conferința de la Geneva, de' 

oarece orlcît de multiple și complexe ar 
■ fi problemele, este vădit efortul care se 
; face de a le rezolva pozițiv. Principalul 
i este că se caută In comyn soluționarea
\ problemelor. că discuțiile se duc intr-o 
; atmosferă de înțelegere. 
I Din acest punct de vedere este semni- 
j ficativ titlul sub care „Le Figaro" de as- 

^>căaoaoooo©ooaoaooooee<oooooooooe>otsoeioeoadooooooooooeoootxs<3oooooooaoooooao0eoo oaoooooooetoaoocooaooeaoaoaoboooooooeeoooocwoooow •^©oaoaoooooooeoaoaoaoaoooocdtoooooaooooooooooci

doilea punct al 
securității colec-

domnește tn

8

Corespondentă telefonică 
de la Geneva

tăzi relatează schimbul de păreri care 
a avut loc in ședința de ieri între Eisen
hower și Bulganin: „Dialogul emoțio
nant ruso-american". Și totodată zia' 
rul citează din intervenția președintelui 
S.U.A. următoarele cuvinte: „Vă dăm 
asigurarea că S.U.A. nu va participa 
niciodată la un război de agresiune" 
Și răspunsul delegatului sovietic, Bul
ganin : „Luăm act cu satisfacție de a- 
ceastă declarație. Credem tn cuvîntul 
dvs".

De aceea, chiar astăzi pe culoarele 
Casei Presei, un ziarist american, foar
te dezorientat în fața declarației pro
priului său președinte, spunea că ...„așa menționează că cercurile competente ale 
ceva parcă ar fi adevărată propagandă 
comunistă".

In cercurile politice, cîi și printre zia
riști situația este apreciată pozitiv, lu
cru reflectat tn majoritatea ziarelor occi
dentale. Astfel, combătind teza precum 
că o Germanie relnarmată n-ar prezenta 
amenințare. „New-York Post" scrie; 
„Ideea unei Germanii unite dar neutre și 
relativ dezarmată, constituie o idee sănă
toasă și corespunzătoare intereselor atît 
ale Europei occidentale, cit și orientale". 
Ziarul francez „L'Echo" scrie: „Bulganin 
are în vedere încetarea goanei înarmări
lor și scoaterea în etape din Europa atît 
a armatelor N.A.T.O cît și a celor sovie
tice’’. „Franc Tireur" subliniază că in 
afară de tonul moderat, se poate sublinia 
„dorința unanimă de a nu se înapoia cu 
mîinile goale de la conferință’’. La fel 
este și poziția agenției ..France Presse”, 
care într-un comentariu transmite: .,Ten
dința generală este de a obține rezultate 
pozitive".

Londonezul „Times" subliniază: „Po
zitiv este că toți cei patru mari vor să 
trăiască tn pace, că sînt de acord că tre
buie limitate și reduse armamentele și că

conferinței arată că există posibilitatea a- 
propierii dintre diferitele puncte de ve
dere.

Cei cărora nu le este pe plac înțelege
rea internațională caută insă să tulbure 
atmosfera. Astfel, „United Press" afirmă 
că asupra observatorilor vest germani a 
produs impresie proastă „camaraderia e- 
moționantă, neașteptată" între delegația 
americană șl cea sovietică iar ziarul 
local ,Journal de Genive" a publicat un 
articol al președintelui Bundestagului, 
Kessinger, în care se spune pe șleau: 
„Faptele destinate garantării libertății și 
păcii sînt un lucru bun; dar nu ne putem 
m'ulțumi cu atîța. Ele n-au valoare favo
rabilă decît în măsura în care ele se pot 
sprijini pe o solidă organizație. militară”

Nu! Omenirea vrea pace și nu organi
zații militare. Omenirea vrea viață și nu ' .; 
bombe atomice. Scopul conferinței este j 
ace'a de a asigura traiul liniștit al oa- J 
menllor prin pacte de pace care să înlă- ; 
ture necesitatea oricăror organizații mi- ; 
litare. La Geneva se paută de comun a- ț 
cord căile înțelegerii, căile dezarmării, > 
căile securității, așa cum cer popoarele. j

N. MORARU > 
Geneva, 20 iulie 1955

s

Textul telegramelor
schimbate între K. E. Voroșilov și Rene Coty

MOSCOVA 20 (Agerpreș). — TASS transmite textul telegramelor dintre K. E. 
Voroșilov, președintele Prezidiului Sovietului Suprem al U.R.S.S. și Rene Coty, pre
ședintele Republicii Franceze.

Excelenței Sale, 
Domnului RENE COTY 

Președintele Republicii Franceze 
Paris 

Cu prilejul sărbătorii naționale, vă rog, domnule președinte, să primiți felicitările 
mele, precum și să transmiteți felicitări și cele mal bune urări poporului francez. 

Urez Republicii Franceze fericire șl prosperitate și întărirea prieteniei tradiționale 
dintre popoarele celor două țări ale noastre,

\ K. VOROȘILOV
Președintele Prezidiului Sovietului Suprem 

al U.R.S.S.
Moscova, Kremlin

13 iulie 1955

Excelenței Sale 
MAREȘALULUI VOROȘILOV,

Președintele Prezidiului Sovietului Suprem al Uniunii Republicilor Sovietice Socialiste
Moscova

Foarte mișcat de mesajul pe care excelența voastră mi l-a adresat cu prilejul lui 
14 iulie, vă exprim urările mele cordiale d-voastră personal și urez popoarelor Uniunii 
Sovietice un viitor fericit. . j

RENE COTY
Paris

16 iulie 1955

In cîteva rîndurl
• La 19 iulie, la Ministerul Afacerilor 

Externe ol U R.S.S., V. V. Kuznețov, 
prim locțiitor al ministrului Afacerilor 
Extb'riie al' U R.S.S., a primit de la 
S. Parrott, însărcinatul cu afaceri ad- 
interim al Marii , Britanii , în U.R.S.S., 
instrumentele de ratificare a Tratatului de 
stat cu prtqire Ip restabilirea unei Austrii 
independente și democrate, semnat la Viena 
la 15 mai 1955 și ratificat de regina An
gliei, Elisabeta a Il-a, la 7 iulie 1955.

(TASS)
• La 19 iulie a sosit la Cairo într-o vi

zită oficială președintele Republicii Indone
zia; Sukarno. (Agenția Arabă de Informații).

• La 19 iulie primul ministru dl Uniunii 
B.rmane, U Nu, a sosit cu avionul la Tokio, 
ultima etapă a călătoriei pe care a făcut-o 
lntr-o serie de țări ale lumii printre care Iu
goslavia și S U'.A. Astăzi U Nu va pleta 
spre Rangoon. (France Presse).

• 700 de copii din Frankfurt pe Main și 
Affenbach (Germania occidentală) au plerat 
să-și petreacă vacanța tn taberele de vară 
din R.D. Germană. Ei se vor odihni acolo 
timp de 2-3 săptămini. (A.D.N.).

• La 18 iulie, guvernul indian a anunțat 
numirea lui R K. Nehru, subsecretar de stat 
la Ministerul Afacerilor Externe al Ind ei 
ca ambasador al Republicii India tn R. P. 
Chineză. La mijlocul lunii septembrie ncu! 
ambasador își va lua postul tn primire. 
(China Nouă).

• Agențiile de presă occidentale anunță 
că valul, de caniculă ce s-a, abătut asupra 
mai multor țări din Europa occidentală' con
tinuă să facă victime omenești. Plnă în pre
zent și-du găsit moartea din această cauză 
429 de persoane din 10 țări vest-europene 
(Agerpreș),

Informații
Miercuri dimineața a avut loc la redac

ția revistei „Femeia” o întîlnire între zia
riști romîni și un grup din delegațiile de 
femei Străine, participante Ia Congresul 
Mondial al Mamelor, care ne vizitează țara 
ca invitate ale Comitetului Femeilor Demo
crate din R.P.R. Ele au discutat îndelung 
cu ziariștii romîni, interesîndu-se despre 
unele probleme ale muncii de presă în 
R.P.R.

★
Miercuri seara la Casa Ziariștilor a avut 

loc o reuniune închinată celei de a 11-a 
atiiversări a eliberării Poloniei.

Cu acest prilej, L. Modrzejewskl, secre
tar al Ambasadei R. P. Polone la Bucu
rești, a vorbit despre marile succese obți
nute de poporul polonez în anii de după 
eliberare în toate domeniile de activitate.

Expunerea a fost urmărită cu viu interes 
de numeroși ziariști.

(Agerpreș)

SPECTACOLE
TEATRE: Ansamblul de estradă al R.P.R. 

(oalea Victoriei nr. 174 ) 20: Cer cuvîntul ; 
Ansamblul de estradă al R.P.R. (str. C. A. 
Roseti nr. 6) 20: Visele se împlinesc; Tea
trul Evreesc de Stat (str. Mîrcea Vodă nr. 
5) 20: Bolnavul închipuit; Teatrul de vară 
„23 August" 20,30: Concert de vară — diri
jor Jean îonescu; Țăndărică (str. Doamnei 
nr. 27) 20,30: Umor pe sfori; Teatrul de va
rietăți (piața N. BălceScu nr. 2) 20: Oche
larii miraculoșî.

CINEMATOGRAFE: Patria: Salariul groa
zei; București, Grădina Progres, Tineretului, 
Rahova: Inamicul public nr. I; Republica, 
Înfrățirea intre popoare, I. C. Frimu. Al. 
Sahia: Aventurile d-lul Pickwick; Magheru: 
Dragoste de vară; Filimon Sirbu, Vasile Roai- 
tă, T. Vladimirescu, Elena Pavel, Flacăra: 
Dubla Lotte; Maxim Gorki: ...Și Uie face 
sport; Acvariu; Bun venit...; Eliza: Mică re
prezentație; Timpuri Noi: Sosirea la Moscova 
a primului min'stru al Indiei. Jawaharlal 
Nehru: Campionatele europene de patinaj 
artistic: Vacanță cu tine; Victoria: încerca
rea fidelității ; Gh. Doja: Dot prieteni; Cultu
ral; Conștiința: Unirea: Contele Mișka: 
AJta: Fridatîn: U Mai, Munca:. O sărutare 
furată; Miorița: ‘ Astăseară se va termina 
totul: Moșilor: Misterele din Matto Grosso; 
Gonea Sima: Mandy: llie Pintilie: Un pichet 
în munți; M. Eminescu, Popular: Imblînz’- 
toarea de-tigri;. Volga: Cel 13; 8 Mai: Fiul 
pădurarului; Libertății: Capete de cîinf; N. 
Bălcescu:, Fanfan la tulipe; Gh. Coșbuc: Or
dinul Anna.


